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وفى مقدمتها  ،بحث بعض الموضوعات الهامة غير الواردة فى جدول أعمال المجلس
 وسائل العمل السياسى الداخلى والدولى، كما بحث الموقف العسكرى.

ثم انتقل المجلس الى بحث المسائل الواردة بجدول الأعمال ومن بينها.. موقف تسويق 
وقرر المجلس أن يجتمع  .والمشاكل المتعلقة بالتكديس وتأخير صرف الثمن وشكوى الفرزالقطن 

وزيرا الاقتصاد والزراعة لبحث هذا الموضوع، على أن تتخذ الإجراءات الفورية لإزالة أسباب 
 شكوى الفلاحين.

 كما بحث المجلس السياسة الزراعية بصفة عامة.
وسياسة  ،بالمهجرين من منطقتى القناة وسيناءكما أن المجلس بحث الأوضاع المتعلقة 

الإعاشة والإسكان المتعلقة بهم، وكذلك رعاية الطلبة من أبنائهم وتيسير سبل معيشتهم وتوفير 
 الجو اللازم لانتظامهم فى دراستهم.
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 محضر اجتماع مجلس الوزراء برئاسة الرئيس جمال عبد الناصر 
 3691أكتوبر  31القاهرة، قصر القبة فى 

 
 الشركات مبتاخدش.إن كلام  القطن ماشى ولا   عبد الناصر:

 
 ؟السنة دى يعنى مرعى:      

 
 آه. عبد الناصر:

 
من أنا  ين اجتمعت معاهموبعد ،من الشركات الصرف والشيكات ةتأخير شوي يههو ف  مرعى:      

وابتديت العملية  ،يام وابتدى رئيس مؤسسة القطن بيلف الأرياف فعلاأأسبوع أو خمس 
 .يامأربع أتمشى من تلات 

 
 ؟ولنى عن النظام الجديدالأ ءهل فرق النظام بتاع الشرا  عبد الناصر:

 
 .اهصور تمأنا  دانيش النتيجة اللىما ..لأ :قولأقدر أهو يعنى    مرعى:      

 
 لأن الشركات بتتفق.. اتفقوا مع بعض! عبد الناصر:

 
الربع رتبة والنص رتبة  ادو إوبعدين فرازين التحكيم لما جم  ،كويس جدا اهم الأول ابتدو  مرعى:      

 افبناء على ذلك الفرازين بتوع الشركات خوفا على نفسهم يعنى من المسئولية ابتدو  ،الزيادة
لغاء إالشركات طلبت وترتب على كدا إنه حتى فى اجتماع  ؛حوطالأ فى الجانب اإنهم يبقو 

 إنما مداناش النتيجة وبرضه ،فى الأصلفرازين التحكيم الى  فرازينها على اعتبار إنها تعود
  .التانى لعملية التسويق سبوعحسن من الأأتحسين فى الرتب الأول  يهيعنى ف

برضه فى النظام العام  ،حاسس بيها أنا النظام العام مازال فيه ثغراتفى وبرضه 
إنما العملية يعنى هتستدعى تفكير  .غير الشركاتبطبقناه فى باقى الجمهورية  اللى احنا

والأخ حسن على ضوء أنا  قعدأويمكن يبقى  ،عمق بالنسبة لعملية القطن السنة اللى جايةأ
الحل اللى إيه  ونشوف ،عملية التسويقإلغاء شوفناها السنة دى بعد  اللى احناالتطورات 

 .يسى بالصورة اللى حاصلة السنة دىل يمكن معاملة المحصول الرئلأنه  ؛موجود
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 ؟يعنى قطعا السنة دى الناس برضه بتشتكى زى ماكانت بتشتكى  عبد الناصر:

 
 حاسس بيها وعاملين ضغط فيها.أنا أيوه..   مرعى:      

 
 .ا يعنىأمريكمن حد عنده فكرة إنت جى  مافيش   عبد الناصر:

 
رقام تثبت الأ :ولأيعنى هو الواقع إنه  ،سافرأصل من قبل ما أ النهاردهو  إمبارحشوفت أنا   :زكى       

هل هذا الكلام  ..إسكندريةصل فى النهاية فى يوالقطن لما بيتم فرزه الف ،حاجات كتير
ها التحكيم وبعدين قطان واللوطات اللى حصل عليجيبت بيان فرز الأوأنا  ؟لأ صحيح ولا 

جيبت  ..شركاتالبتخسر  إسكندريةيعنى لقيت إن فى  ،اللى هتتصدر إسكندريةرحت 
فخسارة  ،مليون جنيه 5ت خسرانة فى الداخل السنة اللى فاتت مثلا لقيت إن الشركا

 ؛طبعا هى بترجع تكسب .إسكندريةالداخل عبارة عن فرق بين اللى دفعته وبين السعر فى 
 ،وبتحمل المستورد بره وخاصة الدول الشرقيةوبتعمل فلترة ود وحاجة ع بتبيع الجنها بترجلأ

  .مكسب من الناحيتين يهيعنى ف ..على الغرب كمانمن بتحملها مثلا نسبة جايز تكون عالية 
يعنى  ؛ىنهو الموضوع يمكن نعود للنظام التا ،سيدهو الواقع زى ما قال الأخ  

 ..بكتير ولو نرجع للنظام الأولنى أسهلريئة جطوة خ يهالحقيقة هو النظام كله ف
 

 الأولنى اللى هو؟ عبد الناصر:
 

تلاتة أو  شركة واتنين بدل ما ،بحرية النهاردهيعنى ندى فيه حرية للشركات للنظام المطبق  زكى:      
هو  .خصوصية ونسمح للشركات كلها تحدد للفلاح لمخازنبس كنا اتفقنا إننا ندخل قطن 

عمره مايعرف جود أو أبدا  يعرفشاهو م ؟بسبعةده  ه نشترى القطنل ح ليه بنقولالفلا
 1بــ  :لهل واحد يقو  7بــ  ده القطن :هل واحد يقول ؛عمره مايفرز ماهوش فرازفولى جود 
 ،فبيلاقى المشترى وبيحس بمكسبه هو الشخصى ونتيجة جهده ،9.5بــ  لهل وواحد بيقو 

  .عائد عليه هو مباشرة يهشك إن ف مافيشين له بيبقى كونه حس برتبته وبياخد تحس
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أنا  ،إن فيه تأخير فى الصرف :قالوا شكاوى يهف ،هو الموضوع بالنسبة للشكاوى
لقيت إن بالنسبة لمراكز التوزيع  النهاردهعملت حسبة أنا لأن  تأخير يهمش شايف إن ف

حصول هيتدفع كل تمنه وينتهى يعنى الم ،التجميع وبالنسبة لعدد المراكز وعدد الأكياس
 9،  5كان يقعد  ،سابيعأ 7عمره ما يمكن محصول قطن ينتهى فى  .سابيعأ 7فى حوالى 

لى الضغط على المحالج ونرجع نواجه ل هيرجع يقو  ،وبعدين الضغط على المراكز .أشهر
المحالج فى تشتغل  ،سراع ضغط على المحالج إنها تحلج والرتب تبقى أقلإمشكلة تكدس 
 .ليل وبالتالى نبص نلاقى فيه.الب وألبعد الضهر 

 
 مشاكل!برضه النظام فيه   عبد الناصر:

 
 .ش النظام سليم لبقولامأنا    مرعى:      

 
 !مش هنزرع اوالناس نتيجة لهذا السنة الجاية برضه مش هتزرع قطن هيقولو    عبد الناصر:

 
يمكن فى بنى سويف وفى محافظة دمياط والدقهلية كنت فى الريف يعنى أنا  هو الحقيقة  داوود:      

مقارنة مابين اللى بيتم  يهشكوى عامة وف يهشك إن ف فمافيش ،اللى فات سبوعخلال الأ
ماكان ماشيين عليه السنة اللى  اوصلو لدرجة إنهم بيفضلو  ،السنة دى والسنة اللى فاتت

 ..شركاتشبه اتفاق بين ال يهإن فبول من ناحية إنه حاسين أ ؛فاتت
 

 ؟هل الشركات فعلا عبد الناصر:
 

 .المنافسة اللى كانت متوقعة إنها تحصل بين الشركات مافيش داوود:      
 ،فى الفرز يعنى حتى عملية تعقيد إن بتيجى شركة وتاخد عينة وتدى رتبة ءإنه البط -2

ر يضطف ،يامأبعد عشر أو  تقوم تيجى شركة تانية علشان تدى رتبة أشهربعد خمس 
العميل إنه يفضل رابط نفسه فى الشونة مثلا عشرين يوم علشان ييجى واحد ورا واحد 

ناس يمكن بقالهم عشرين  إن فيهوبعدين وجدت  ،نفس العمليةالى  وبعدين النتيجة تنتهى
  !شئالى  نتهتشاايوم وخمسة وعشرين يوم مواقفهم معلقة م

يمكن  هكنا بنفكر إن احنا اللىفى الحقيقة يعنى النظام محققش نفس الأهداف ف
  .فضل من السنة اللى فاتتأعملية المنافسة تبقى تعظيم 
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  مهماشلأنه  مهماش محل ثقة زى السنة اللى فاتت ،وبعدين عملية الفرازين
 ؛طرف تانى علشان يقدر يقول وجهة نظره مافيشطرف و  ابيمثلو  النهارده ،ةالقديمالجهة 

يم مختلفة تماما مش مرتبطة بحد بتقدر يكون تحكيمها هيئة تحك يهالسنة اللى فاتت كان ف
 فى الحقيقة يعنى سمعت كلام كتير فى هذا المجال.ف ..فضلأ

 
 !موضوع تانىده  فيهش الكلامافى الريف كلام يعنى والورق بقى م يهيعنى ف  عبد الناصر:

 
ويق حر اللى هو بنجربه نظام تس يهيعنى ف ..القطن حاليانظامين فى  يهف :نقطة يهفبس    :زكى      

 ،اللى هو لأول مرة نطبقهعلى المنوفى كله مثلا بيطبق فى دمياط ده  اللى هو بالنسبة
لوش امده  أبدا اتفاق مع الشركات مافيش ،اللى هو بتخش فيه شركات منافسه القطر كله

كل  أساسعلى ده  فكان اتعمل النظام .ماشى بالنظام العادى مع التحسن فيهده  دعوة
ونشوف إذا نجح نيجى السنة فى الحزام ده نطبق التسويق  :قلنا ،للى نعمله تسويق حرا

العيب فى إيه  نقول ،فلما نيجى نشوف النظام .عيب نصححه يهإذا ف ،الجاية نوسعه
نطبقش اللى هنا على ايعنى اللى برجوه إن مف ..يه العيب اللى فى النظام التانىا  النظام و 

  .هنا
 محصول عايزأنا لأن  من الشكوى ىشكأول من أوأنا  ،شكوى يهمشترك إن فأنا 
شك  مافيش 31 ولا  6 ولا  1مليون قنطار مش عاوز  33عاوز وأنا  ،صدرأومش عارف 

حناو  ،فى ذلك حناو  .بنرحب إننا نزود المحصول وبنرحب إننا ندى للمنتج زيادة ا   سبق ا 
وكنا فكرنا فى مشروع إننا  ،القطن أسعارالشكوى الحقيقة  أساسدرسنا الموضوع وكانت 

شجع أعلشان  ؛نتا الإيبقاش على كل القطن على الزيادة اللى فى امإنه نزود بحيث 
فلا  ..أدى لطرف آخرأو  عمل نوع من التحسين فى التسويق التعاونىأالفلاح وبعدين 

 هيحسن الموقف.ده  شك إن
 

لزم  ،ة كل يوم ونغير النظام كل سنةنظمأمش عايزين ندخل فى  إحنايعنى الحقيقة    عبد الناصر:
وبعدين هو  .نريح الفلاحين إن احناية بحيث أساسندرس الموضوع ونرسى على حاجة 

 نتا الإمثلا اللى سامعه من الهند إن زيادة أنا  يعنى ،يح الفلاحين بيريح البلد كلهايتر 
بان أثر على شوف الوضع فى الهند تع ؛فى الهند مأثر على السنة دى بالذات الزراعى

 فى كل الأوضاع فى البلد.و الوضع كله فى الصناعى 
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ثيره أموضوع عايز  يهكان فلأن  ؛هخر  عن موضوع القطنأنا  لى سيادتك إذا سمحت   مرعى:      
  تانى. رجع للقطنأبرضه فى ناحية ترييح الفلاحين دى وبعدين 

عملية الغرامات  ..دلوقتى المشاهد فى القطاع الريفى عمليتين تاعبينه جدا
الغرامات موضوع  سبوعدرست هذا الأأنا  ،لمحاصيل السابقةلالمتأخرة على عدم توريد 

ول عول على الرز وفرض مجعول على القمح وفرض مجعسيادتك عارف إنه فرض مجو 
لحت أ القتصاديةما الظروف ل ؛والفول السودانىول على السمسم ععلى العدس وفرض مج

  .يام تطور القمحأهذا الفرض  يهكان ف
 5.5ــ حصلناه من ال اللى احنالما بشوف  ،مليون جنيه 5.5دى بلغت الغرامات 

وهى غرامة نظرية  !اليومالى  جنيه من تاريخ فرض الغرامةألف  011 همليون جنيه لقيت
 ؛ل لو بهدلنا القطاع الريفى كلهإنحصل هذه الغرامات  حناإن ايعنى ل يمكن لنا عمليا 

فلما جينا السنة دى  ،جنيه 51ضريبة الرز الواحدة الى  ن مثلا غرامة عدم التوريدكالأنه 
ناخدش قمح ترتب على كدا نتائج عظيمة اقل مأأو  القمح قلنا حيازة فدانفى سيبنا  إحنا
  .جدا

 ؛٪35إنه وزارة التموين فى القمح بتاعها وفى التموين الداخلى قل بنسبة  :ولأ
موين بتاخد القمح فى الشون وترجع تنقل من شونة لشونة وترجع بدل ما كان وزارة الت

  .٪35الى  فقل السحب من وزارة التموين من القمح ،القرىتودى  
ت مداه أصبحو للكيلة  قرش 25بــ  النهارده الدرة ،رةنعكس على سعر الدا :ثانيا

 رة بالسعر المحددوزارة التموين إنها تستلم د ابيطالبو و إنهم بيطالبونا  ،ول مرة عكسيةلأ
مع  35و  32 أسعارله  تقر أإن العدس  ؛نعكس علينا مثلا فى محصول زى العدساف

نجح فى  همشروعات ودالى  حياض التطور اللى حاصل فى زراعة العدس اللى بيقل من
والكميات  ،وكسر أردب 5متوسط جايب الالسنة دى  محصولها فى  أسيوطيعنى  أسيوط

 أسيوطغيرنا طريقة زراعة العدس فى لأن  ة اللى فاتت بكتيركتر من السنأاللى دخلت 
واتفقنا مع وزير الرى بالنسبة لرى هذه  ،فى قناأيضا  وبنحاول نغير طريقة زراعة العدس

  .المناطق
عرضه على سيادتك وعلى المجلس أوبحب  النهاردهى فى ذهنى االتفكير اللى ج

  ..تىهو الآ
 محصولأى  ول بسيبه يطلعهعمجأى  ستلمشامأنا  ،إنه بالنسبة لمحصول العدس

لما  .جنيه 21ــ جنيه وب 22بــ  فى السوق النهاردهلما المحصول هيطلع هو بيتباع  ،عدس
 البنوك التجارية بقولو  ،البنوك التجارية وبنك التسليف أمر من اتنين:المحصول هيطلع 

ل مش هنقدر ا  بنك التسليف و فى  roleالبنوك التجارية لزم يبقى لها  شايففى الواقع لأن 
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يعنى بيشتغل تموين وبيشتغل  ؛أبدا بيها موجودنصلح حال بنك التسليف بالصورة اللى هو 
ول يمكن ليه هو بصورته ده  بنك فى العالم بالشكل مافيش ،قراضإتجارة وبيشتغل فى 

ترين مش ايبقى البنوك التجارية وبنك التسليف بيخشو  ..الحالية إنه يعمل بهذا الشكل
  .للعدس

مردود ده  فى الواقع إنه :جى هنا نقطة وحيدة تموين الجيش بالنسبة للعدستيب
مكانيات إلعدس المستورد من الخار  لتناقص من ا النهاردهعليه إن تموين الجيش بيتم 

  الحياض.بالنسبة لعملية تحويل  أخرىسنة بعد 
 نا زراعة العدس خالصطلقألو  -صل دلوقتى ميعاد زراعة العدس أ -بقترح فأنا 

 بنضمن حد أدنى للسعرأو  سعر مافيشوقلنا للناس إن  ،حيازات مافيشوقلنا للناس إن 
فى الزراعة  أسيوطبتوع  ايقلدو هيكون مشجع لبتوع قنا إنهم ده  إن ؛السعر بنطلقأو 

يته إنتاجوبالتالى بيدينى ناتج فى محصول ثانوى هو بيجيبلى صداع فيما لو  ،بتاعتهم
عندى بيان بالغرامات أنا  عفاء الغرامات المتأخرة على العدس يعنىإمع  .زايدة تشمكان

نقدرش نحصل فى اوم ،جنيه عملياآلف  5الموجودة على العدس محصلناش منها غير 
نحصل من الناس  نقدرشاالناحية الزراعية وم منهى مناطق متخلفة لأن سوها  أو  قنا

  .حاجة
إنه جايز يقال إنه اللى ورد لك خد اللى  ،ده هبقولا أن العيب بتاع الكلام اللى

 معترف إن هذا عيبأنا  ؛قل من اللى باع فى السوق السوداءأورد وسمع الكلام خد سعر 
نهضتها  دسليم بحيث إن الناس تعاو  أساسحط المحصول على أأنا  إنما يساويه إن ،قائم

  .بالنسبة لمحصول العدس
  :تىقول الآأبدى  وبالنسبة للغرامات بصفة عامة

اللى مليون جنيه لوحدها  2ظن أاللى بتبلغ مبلغ كبير جدا  ،إن غرامات الرز
إن كل  :قولأ ؛خيراأمع توحيد سعر الرز اللى هو القرار اللى صدر  هى الرز المتخلف

، تحصلشااهو عمليا ملأن  ؛عفيه من الغرامات الثابتة كلهاامن يورد رز هذا العام ب
لنا وجع دماغ فى الحسابات ل ودى اللى بتعم ،الفيشة بتاع كل واحد وبعدين بتخش فى

إنما فى كل  ،ت مقيدةأصبحعملناه فيها  اللى احناالحسابات بعد المشوار لأن  دلوقتى
يلاقى فى اللى  ،جنيه مثلا لراجل زارع فدان عدس 51غرامة  يهف ..الغرامة يهف بطاقة

 ،جنيه الأول 51لى  دفعإله ل نك يقوم البنك يقو جنيه لما بيروح الب 51متقيد بطاقته إنه 
  !جنيه 51الــ يقدرش يدفع افبالتالى م

ودى هتريح القطاع الريفى يعنى  ،ننظر بالنسبة للغرامات إن احنارجائى أنا 
نظر مع السيد وزير التموين نب ،نطلق العدس خالص كمحصول سنوى ..يح قوى جدايتر 
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قفلناها  إحنامحاصيل بسيطة  يهفلأن  مسم كمانننظر فى الس ،فى هذا الموضوع كله
ت ترد لها رد فعل عندى فى المساحات وفى المحصول قفلناها بالحيازات ابتدوبمجرد ما

هما الرز  ..هاخد عليهم الحيازةأنا  ين هما اللىيأساسوبيفضل هما محصولين  .يضاأ
لحصيلة بتاعته بالنسبة الرز بيهمنى الأن  ؟ليه الرز والفول السودانى ،والفول السودانى
ينزل كله فى المقالى و اح يهرب بالفول السودانى كذلك لو سيبته م ،للصادر للخار 

الستهلاك بينما هما المحصولين محصولين  أنواعوالحاجات دى يعنى بقى نوع من 
  .نيتصديري

درس مع السيد وزير التموين أبقدر  ،نا بعتقد لو سيادتك وافقت على كداأ
الشكوى منها لأن  واعتقادى إنها بتريحنا فى القطاع الريفى ترييح كبير ،دى التفصيلات

كل يوم عندى   فدان يتزرعوا، 05 إحناالسنة دى فى قنا  ،لما نيجى فى العدس .عامة
 ،نفس الصورة اللى حاصلة فى القطن !مش عايزين نزرع عدس :عضاء المؤتمر بتقولأ

عملناها فى  اللى احناالطريقة لأن  ؛الأرضنا لا غرقو  ؟عدس اطب ليه مش عايزين يزرعو 
 الأرضبنغرق  فإحنا خيار، يهبقاش فافعلا وم الأرضبنغرق  إن احنا ،ونجحت أسيوط
يام أحسن من أوبعدين بنبدر بيطلع محصول  ،يوم 35 سم 35 ــبنسيب الو  سم 35

  .أسيوططبقت كدا السنة دى وهى طبقتها فى عموم  أسيوطو  ،الحياض
لقينا  درسنا هذه العمليةوأنا  السيد وزير الرى ،فى قنا نطبق العمليةلما جينا 

على منسوب أهديلك أنا  :لىل فقا ،للغمريعنى عنده استحالة فنية بالنسبة يغمر يقدرش ام
 ،يوم وهتبقى التكلفة غالية 35 الأرضغرق أهشيل بماكينات برضه و أنا  فى الترعة يعنى

يبقى  ،جنيه ورابط عليه حيازة 35جنيه و 32بــ  ابط السعرر وأنا  ولما التكلفة تبقى غالية
 - ملىأأنا  طلقتهاألو أنا  بينما ،يقدرش يتصرفاحط الفلاح وبزنقه فى النص مابأنا  بالتالى

ملى للسنة اللى بعد اللى جاية أهيدينا نتيجة  -ملى مش السنة الجاية مباشرة أولو إن 
  .هتدينى نتيجة بالنسبة للعدس

 .على سيادتكده  رضعابأنا 
 

مش بس العدس يعنى  ،مع الأخ سيد فى موضوع العدس على إننا نطلقهتماما تفق ابأنا    :سليمان    
فى الواقع إن عملية الحيازة كنا يعنى بنعملها بدون مقتضى مثلا فى  .أخرىمحاصيل 

لقمح إنما طالما إننا بنحصل على ا ،الدرة فى القمح يمكن كانت لمواجهة نقص موسمى
 حط حيازة على القمحأإنى موجب  مافيشيبقى  ،اللازم للاستهلاك فى المدن من الخار 

هو على كل حال لأنه  بالعكس لما سعره يرتفع شويه مش هيجرى حاجة ،على الدرةأو 
 ؛جنيه فى الطن 1حيازة تتجاوز أى  وبعدين خساير الدولة من .السوق السوداء يباع فى
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يعنى التكلفة كبيرة جدا  ..شبه ذلكأفيما أو  فى العدسأو  درةفى الأو  سواء فى القمح
 .بدون مقتضى
صناف فى مثل هذه الأ -نمنع الحيازة  -نا متصور لما نطلق عملية الحيازة أف

  .بطبيعتها بتهدى وبتستقر سعارالأ
ممكن شطبها بالنسبة للعدس بس هل  ،متفق تماما فيما يختص بالغراماتفأنا 

طالما يعنى معلوماتنا إن مثلا الغرامات بتاعة الرز  .السؤالده  يعنى هو ؟ل تعلنأو  تعلن
 إنالمانع إيه  يبقى إنها مابتتحصلش طالماف ،أبدا تحصلش منها حاجةاالسنة اللى فاتت م

توريد السنة اللى فاتت فى حيازة الف حصلش غرامات من حدتبابالرغم من إن م ؟علنأأنا 
 .الرز كانت منخفضة

 
متفق معاه إن عملية الحيازات وأنا  ،مع السيد وزير الزراعة فى الموضوع توبرضه اتكلم   :بانمرز     

عليها  اوبيتحايلو  ،محبوبة من الفلاحين ومن المنتجين مهياشهى فى حد ذاتها كعملية 
لأن  تفق معاه فى عملية الغراماتأوبرضه  .نوع من المقاومة يهوبتبقى ف ،بشتى الوسائل

بمعنى الفرق ما بين إنه  ..حتى فى تقديرها عادلة مهياشامات كانت بتفرض حيانا الغر أ
جنيه  35 - 31ــ يعنى الرز كان بيدهولى بمقدار يقدر يبيعه ب ؛بره ويبيعه هيديه لى
 أسهلومع ذلك بيبع بنفس السعر وبيرى إن المعاملة مع التاجر  ،بره وى زيادةأبالكتير 

  .ك التسليفيروح فى بنلما يسر وبسرعة عن أو 
لو  ،جنيه السنة اللى فاتت 20 أم وبعدين لما يتفرض على ضريبة الرز

جنيه مش  111 - 211ضرائب عليه  9 - 5جنيه يبقى عليه مثلا  53موردهاش يدفع 
ا جولى الناس بتوع قنا وقالو وأنا  ،دى قابلتنا فى العدس وفى كثير من المحاصيل !معقول

وبعدين عملناه   ،جنيه 32جنيه و 31عر مجزى يعنى كان سالوردناش االحقيقة م إحنا :لى
ضافية والمتأخر من السنة إكمية أى  حتى اللى ورد :لناوبعدين ق ،35و 32السنة دى 

جنيه للتجار  35بــ  ولعلمنا اللى كان بيتباع كان بيتباع .جنيه 35بــ  اللى فاتت يبقى كله
 11 - 71اللى بيلاقى عليه كل واحد لأن  ؛وىأالسعر السائد والسعر كويس ده  كان هو

نضمن إن ميطالبناش بالغرامات قالوا: لو و  .وردش السنة اللى فاتتاملأنه  جنيه غرامات
جنيه  35السعر كويس والسعر  لأنندى كل الكمية لبنك التسليف  إن احنانرحب  إحنا

  .قرش 21بــ  بيتباع فى السوق الكيلو
الى  ضافةوهى سلعة شعبية بالإ ،العدس طلقأأنا  هى النقطة بس الوحيدة لو

حناو  ،القوات المسلحة واحتياجاتها بنديها حتى متوسط تكلفة الستيراد اللى هو  النهارده ا 
السجون والمستشفيات والمدارس وبعدين كسلع شعبية حتى فى  يهلكن ف ،قرش للكيلو 33
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رفعناها  إحنا ،صاغ 7بــ  هابنبيع النهارده إحنا .قرش الكيلو 25بــ  طلقها هتبقىأالسوق لو 
إنما  ،للمجروش صاغ 31و صاغ 6خليناها  صاغقرشين العبء علشان تخفيف برضه 

 1و صاغ 7تتباع بدل لو أسيبها سمح إن هى افهل ه ،قرش 21قرش و 31بــ  هى بتتباع
قرش  11بــ  قرش 25بــ  إنما تبقى ،يبقى معقول 32 ــممكن نصل لصاغ  31و صاغ

  !أبدا لهتبقى مش معقو 
قل علشان بعتقد إنها تاخد سنتين على الأأنا  ،وبعدين العملية اللى بيقول عليها

 قتراح بشيل الغرامات عن العدسللكن ا ،إنه يزيدالى  الحد اللى تتسع المساحةالى  تصل
أنا  بيتقلل جدا الخسائر لو 35و 32جنيه بدل  35مع توحيد السعر على  ،هيشجعهمده 
ونقدر ناخد ضريبة نص عن كل فدان  35بــ  ايوردو  اإن هم يقدرو  -قد بعتوأنا  - ضمنأ

 احنالأن  ؛علناه من دلوقتى ممكن تيجى كميةألو  .جنيه 35ول سنة بسعر موحد أفى 
قل أالكمية اللى جاتلنا من قنا  ،طن زيادة 3311السنة دى حوالى  أسيوطجالنا فى من 

نقطة  مافيشلو إن  ،وىأمهواش كبير  يعنى الفرق ؛طن بس عن السنة اللى فاتت 211
  .كثر بكثيرأمتأكد فرق كمية اللى هتيجى أنا  حسيتهأنا  الغرامات اللى

 وبعدين هو كان حصل برضه فى نفس عملية الحيازات وعن طريق بنك التسليف
ن يإن هم مش لقي اهم لما راح نفس المحافظ كان بيشتكى وكانو بيشتكو لأن صعوبتين؛ 

عملوش مركز تجميع فى المراكز علشان اوبعدين تبين إن هم م ،م العدسحد يستلم منه
 .للتجاركانوا باعوا على ما عمل مراكز التجميع  ،اتصلنا ببنك التسليف .العدس اياخدو 

ولكن كانت  ،طن 111أو  طن 711إنت مشترى وقدر يجيبلنا حوالى  ،دخلنا بنك مصر
غرامات وندى سعر مجزى بما يسمح على ممكن نشيل ال إحنا .العملية الحقيقة متأخرة

  .الزيادة
خوفا  ،نطلقها خالص إن احنا ةبرضه كسلعة شعبية يمكن نتردد شويقول ألكن 

 إحنايعنى  .قرش وتبقى العملية شكلها يبقى صعب 25بــ  إن السنة الجاية يبقى الكيلو
نية السنة دى دى وفرتلنا فى الميزا ،صاغزودنا قرشين  إن احنانقدر نخف من العملية 

 7و  صاغوعملناه محدش حس بيه يعنى فرق قرشين  ،جنيهألف  151أو  111حوالى 
قرش فى  هلو وصلنا حتى تدريجى كد .قل من سعر السوقأبرضه لأنه  صاغ 1أو  صاغ

تحمله مبلغ صغير فى سبيل سلعة شعبية زى أاعتقد يبقى كل مبلغ أنا  ،قرش 32قرشين لـ
 .دى

يعنى إذا  ،فى الستيراد نفسه واجدين صعوبة إن احنا :يةوبعدين النقطة التان
 ،السيد وزير القتصادمع بتكلم كنت لسه  .واجدين صعوبات يهاعتمدنا على الستيراد ف

الغذاء الشعبى هو و  - الهند وسوريا وتركيا -غلب البلاد المنتجة للعدس هى بلاد فقيرة أ
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ل معاهم اتفاقيات وعملنا معاهم عقود بنعم ؛متوفر عندهم للتصدير قليلالأيضا  ،لهم
 االسنة اللى فاتت عملو  ،هو بيبيع العدس بالعملات الصعبة لبيروت .منها اوبعدين يتحللو 

يعنى  .بيروت مناشتريناها بالعملة الحرة  واضطرينامثلا عملية وحاولنا نضاعف الكميات 
شجع أولزم  ،المحلى  نتاالإعتمد على ألزم قطعا ش ضامنه نيالستيراد ما حتى :بقول
كسلعة شعبية موجودة هنا وسلعة شعبية من الصعب هنا المحلى بما يكفينى  نتا الإ

 .رأىالى  يمكن نقدر نصل فى دىاتكلمنا لو يمكن برضه ، الحصول عليها
السعر الجارى بدخل مشترى اطلقناها هأوضحها لو أبس العيوب اللى حبيت  دى

 ؟!بيعه بكام بالسعر الحرأقرش و  21ــ دخل بأضطر قرش ه 21لقيه أفى السوق يمكن 
 .وى مش سعر صغيرأيعنى الفرق هيبقى كبير 

 
ويعنى يمكن الواحد  ،ثاره السيد الرئيس هو موضوع القطنأهو الحقيقة الموضوع اللى    :الشافعى   

اتفاق  يهالتنظيم بتاع السنة دى ويمكن فأو  بيشوف إنه سواء التنظيم بتاع السنة اللى فاتت
ذنلى السيد أوالحقيقة إذا  .حسيتش بالتغييراوالناس فعلا م ،إن التنين فيهم يعنى مصاعب

 أساستساعه والتعامل فيه إذا كنا يعنى هنمشى فيه على ليعنى قطاع الزراعة  ،الرئيس
مكانش هيقوم تنظيم قادر إذا  ،على الوسيط فى المستويات المختلفة يهإنه بنقضى ف

يا بالتدريج اللى نقدر نستوعب فيه التنفيذ الناجح هنبقى باستمرار دايما عندنا دار ا  تنظيميا و 
  .مثل هذه الشكوى

اونى اللى حصل لما بيتاخد يقدرش يقول إن التسويق التعاوالحقيقة يعنى الواحد م
جى نرجع لنظام ييضا لما بنأو  ،فيه بيبقى فيه صعوبة للتنفيذ تدر بيحصل مامن غير ككل 
طلاق ما بين القطاع العام ومابين النظام الحر ل هو بين التنظيم وبين الإ ماهوشيعنى 

دى قاعدة عريضة جدا وعملية ف فراد الفلاحين مباشرةأإذا كنا هنتعامل مع  .بعض الشئ
تعتمد على  مكانتشإذا  ،عملية من هذا النوعأى  شك فى نجاحأأنا  صعبة وضخمة ويعنى

بحيث إنها تكون قادرة فعلا على تنفيذ  ،على قد ما نستطيع جمعية تعاونية بنبنيها بالتدريج
  .ما يطلب منها بكفاءة تطمننا على إن كل شئ هنطلبه منها فعلا يكون ممكن

رادة حقيقية إصوات الفلاحين كأهى المجال اللى تسمع فيه يعنى  :النقطة التانية
إن ر اللى نستطيع فيه ل بالقدإول تصدر تعليمات فوقية  ،صيلهاتناقش الموضوع فى تف

 .نناقش هذه المسائل تفصيلا احنا
المخازن فى كل قرية بحيث إنها تكون قادرة على  بناءهى ى لال :الحاجة التالتة

فراد بالنسبة ويبقى التعامل مع الجمعيات فقط وليس مع الأ ،إنها تستوعب قطن القرية ككل
بنجمع كل  إن احناداريا ا  ظيميا و بنستسهل برضه تن إحناوبعدين  .لهذا المحصول الرئيسى
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لدرجة إن  ضخمبيبقى الحمل اللى بيطالب بيه الفلاح ف ،التحصيلات على القطن بالذات
  .المجال لتجميع جميع المتحصلاتده  إن أساسيعنى الناس بتهرب من هذه الزرعة على 

ات النوعية اللى تقدر فعلا تحل مشاكل كل التحادموضوع  :الأخيرةالحاجة 
صحاب أعطاء مجال يتجمع فيه الناس اللى هم بحيث إنها تكون هى الوسيلة لإ ؛ولمحص

المشاكل لأن  ؛فيه كل مشاكلهم ايناقشو  االمصلحة المشتركة بالنسبة لمحصول واحد يقدرو 
 .يركب على كل التفاصيلأورنيك خر ول يمكن الواحد يقدر يطبق آول لها ول أل 

 
من واجبى أنا  يعنى ول حاجة،قائم النظام العلى  مش دفاعادتك يعنى لى سيا إذا سمحت   مرعى:      

  .قولهاأعترف بيها و أب واجبى إنىثغرات  يهإذا حسيت النظام القائم ف
  ..بنجتاز مرحلتين النهارده إحنا

الشكوى  ..حاجات 1نخلص الموقف اللى هو ناتج من  إزاىإن  :ولىالمرحلة الأ
دى جميع مشكلات الريف آ .الفلوس صرف والشكوى من ،سوالشكوى من التكد ،من الفرز

شعورى إن التلات أنا  ،عندنا مشكلة من التلات حاجات دول إحنا .بالنسبة لعملية القطن
خ حسن بيانات والحقيقة يعنى وجود الأالعندى وأنا  ،حسنأدى الحالة  الأخيرةيام أربع أ

إنما مش زى  ،ات القطن كلها وبديهمجتمع مع شركباكنت أنا لأنه  عباس زكى ربما يسعفنا
  .وامر بالنسبة للعمليةبيصدر الأمايبقى برضه الوزير المختص هو اللى 

درس فى مجلس الأمة  ؛النظام القائم متعملش بدون دراسة ،بالنسبة للنظام القائم
نزلش ايعنى م ،الشتراكى ودرس مع الفلاحين التحادودرس فى باتساع وأيام متوالية 

إنما النظام نفسه بتاع التسويق التعاونى من تجربتنا من تاريخ  ،ات فوقية ول تعليماتبتعليم
  .اليوم وهو مثار شكاوىالى  ماقام

  ..حاجتينأنا  الغلط فى هذا النظام فى رأيى ،حاجة غلط فى هذا النظام يهف
ى اللى ه ،معترف بيها بس عايزة منى وقتوأنا  الآنار لها السيد النائب شأحاجة 

رباح الشركات أمن  ٪51لنا  إحنابناء المخازن السنة دى  .التنظيم التعاونى وبناء المخازن
وسنبدأ فى بناء المخازن فى الريف ويبقى كل قرية  ،مخصصة لبناء المخازن فى الريف

عندنا  إحنا ،هعمق من كدأو  هكتر من كدأالعيب العيب ده  نما الحقيقة مشا  و  ،لها مخزن
كل واحد ممكن من قنطارين  حائزمليون  2.0مفروض إن هتعامل مع  حائزمليون  2.0

 .ربع قناطيرأوتلات قناطير و 
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هذا التجميع سواء على  ،تجيمع كائنا من كان ةيحصل عمليإنه الصورة دى لبد 
لأنه  ؛ار الشكوى موجود فيهثعلى مستوى شركة من الشركات مأو  مستوى جمعية تعاونية

تاجر الداخل على  ،ن بيحصل عند وجود تجارة الداخل قبل كدااللى كا .ن يفرزألبد 
ماشين  اللى احنايلعب دور الوسيط ويجب استبعاده بالنظام بكراهيتنا له وعلى إنه كان 

الدور القتصادى الهام إيه  .إنما كان بيقوم بدور اقتصادى هام فى عملية التسويق ،بيه
كان  .تجارة الداخلنغطيه عن غير طريق  الدور ونحاولإيه  نشوف ؟اللى هو بيقوم بيه
لأنه  ؛على نطاق صغير وكان بيقوم بعملية الفرز على نطاق صغيرميع بيقوم بعملية التج

بنجد القطن  ،لما نبص لنتائج فرز القطن من سنوات تطبيق التسويق التعاونى حناإن اكم
سباب إن حسن لأأا إنم ،ةحسن شويأهو السنة دى يمكن يكون  .بتاعنا الفرز بتاعه نازل

والناس كانت مهتمة على  ،المحصول يعنى فى بعض المحافظات سليم وبيدى نتيجة
  .إنها تصورت إن هيحصل تنافس فعلى مع الشركات أساس

ماهى طريقة  ..نا نواجه عمليتينأصبح ،نا تجارة الداخل خالصأجز لما جينا  فإحنا
التجميع عملناه لأن  ؛معملناهمش صح إحناالتنين دول  ؟وما هى طريقة الفرز ؟التجميع

نخفاض الفرز بيكلفنا الفرز وا ،مليون جنيه 0كياس ودى بتكلفنا فى السنة مايقرب من أفى 
مليون جنيه فى عملية تسويق  31الدولة دفعت  .مليون جنيه 5يقل عن  لفى السنة ما

الدولة  فلا ؛مصالح الفلاحينضد كان ده  الفلاحين ومع ذلك رضىالقطن علشان تست
يحصل نظام التجميع  نأيجب  إذا   .راضين الفلاحين إحناول  جنبىبتنتج بالنسبة للنقد الأ

يصح يكون  ،يصح يكون عندنا مندوبين من الشركات ؟هى هذه الطريقةما ،بطريقة ما
خ حسين وهو بناء المخازن والتنشيط التعاونى بس برضه عايز القتراح اللى بيقوله الأب

  .وقت
هو  ،فى تفكيرى فى المشكلة القائمة النهاردهإن الوضع الطبيعى  نا يبدو لىأإنما 

سيادتك لما تشوف الصورة هى صورة  النهارده .إنه جهة معينة مسئولة عن تسويق القطن
إنما  ،فيها احبية يعنى على الصلة اللى بين وزير الزراعة وبين وزير القتصاد بيتعاونو 

وليمكن يكون غير كدا التحكيم فى  هد وطبيعتها كدجهزة جزء منها فى القتصاالأ
 .ولزم يكون فى القتصاد الشركات فى القتصاد ولزم تبقى فى القتصاد ،القتصاد

عملية الى  وبعدين بنك التسليف بيخش فى عملية التجميع وعملية التمهيد
ة بمندوبين عن هل ممكن الستعان ،يعنى الصورة والمشكلة لزم تتاخد من تحتف ،التجميع

  ؟تجار الداخل بالدور اللى كان بيقوم بيه االشركات يقومو 
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مش متصور بعد تجربة هذا أنا  دلوقتىلأنه  ؛شراء مباشر فعلاالوبالتالى يبقى 
مش أيضا  شركات 9الــ حصلتش إن ام ،اشركات هيتنافسو  1العام اللى كنا متصورين إن 

ولو إن السنة اللى  .اهم بدهم إنهم يكسبو لأن رينوهم معذو  هو نفس القطاعلأن  ا؛هيتنافسو 
كان  إسكندريةعائد فرز  -كتر بكتير مما نتصور ألفلاحين كان لفاتت العائد اللى جه من 

 31ــ الإنما  ،داخليا امليون جنيه رجعو  31ــ كل ال ؛ورجعناه للفلاحين -مليون جنيه  31
اللى  هود ..ولنىما بيقبض التمن الأعلى عقلية الفلاح ومعنويته ل امليون جنيه بيأثرو 
 .٪311اخد التمن ينقول  إن احنادعانى السنة دى 

كتر أبشئ من التفصيل  هلزم نواجه إن احنامتهيألى أنا  ،بالنسبة للنظام الجاى
لما بنخلى التسويق رابطنا كل ما بنسد حتة لأن أوى؛  سلوب التسويق رابطناأنخليش اوم

سهلة  ةنشوف ماهى الوسيلة لتجميع القطن على طريق إن احنايجب ف .بتطلع حتة
 إحناهذا  معنىإذا وجد مندوبين للشركات  ؟هل بطريقة مندوبين الشركات ،للفلاحين
بتاعة  ىما بين الشركات اللى هو واحد متعينين ما بين بنك التسليف آلف  5 - 0معينين 

س هؤلء المندوبين على هل يؤدى تناف ؟مندوبين اهل دول ممكن يكونو  .تجارة الداخل
 االفلاح إنهم يرجعو  اهل دول يصح إنهم ياكلو  ؟فعلىتنافس الى  هوده  العدد الكبير

 ؟يبتزوه
كان قانون  ،قانونبحقاقا للحق إنه كانت تجارة الداخل بعد تنظيمها إولو إنه 

إنه العتداء على الفلاح كان اعتداء كبير فى  مكانشصدر لتجارة الداخل فى القطن 
كان العتداء عليه فى حدود  ،يهافضميرى مرتاح وأنا  قررهاابأنا  حقيقةالدى  ..لقطنا

كسب منها القتصاد يإنما كانت العملية اللى ب ،قرش فى القنطار 01 - 11 - 21
  .كتر بكتير من هذاأوكله كانت  ،القومى بعد منها فى علميات الفرز

فى عملية  ةمع بعض ونزق شوي هنقعد إن احنا ،جه الأخ حسنبرجو بعد ما أنا 
 ةمتفتح ةله نظر  ننظر إن احناالنظر فى التسويق الجاى  إعادةإنما برجو  ،التسويق الحالية

 2.0مليون حائز بعامل  2.0بعامل أنا  بجمعأنا  شكالإاللى هو  :بقولوزى ما ،كترأ
السنة  يعنى كل  تسديدات القمح اللى جت ؛بيسددوش فى القمح حاجةامليون مديونية م

ظن أمليون  3.2جيب الرقم إنما يعنى أقدر أأنا  دلوقتى ،دى مبلغ بسيط جدا اللى دخل
  .اللى دخل من القمح أردب

جميع سلف البرسيم بتتركز على و فبالتالى جميع سلف القمح بتتركز على القطن 
فلما  ،الغرامات داخلة على القطن ،المبيدات بتتركز على القطن حاسبهألما باجى  ،القطن

  !بواجهه بهذا الحساب طبعا الفلاح مهما كان الحساب بيضج من العملية
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موافق على إن التعاون يلعب  ،موافق على بناء المخازن وهنبدأ بيه هذا العامأنا 
سلوب لأودا ا ،دى جمعيتك التعاونية ونظمتآقول للفلاح اتفضل ندور اختيارى يعنى ب

تحبش تجيب ام هادى نظامآلجمعية التعاونية تحب تجيب ا ؛هنتبعه فى التوريداللى 
 لنا الموقف.ى هو دى تهدأهنا  ..دامك تبيع لفلان لعلانأالجمعية التعاونية 

 
  .لنا المشروع كامل نتكلم فيها جهزو ده  بالنسبة للموضوع   عبد الناصر:

 ؟ده حد ليه رأى فى الموضوع ..بالنسبة لموضوع الغرامات
 

 .هم مش معترفين بيهالأن  نسيب الغرامات إن احنابرضه  رأيىأنا   داوود:       
 

يعنى اللى عليه غرامات بيتحايل إن هو  ،خرآ ءعبأيضا  هو فعلا الغرامات بتشكل   :مرزبان     
بيبص يلقى الستمارة جياله لو لأنه  ؛يستقطعش منهايهرب من عمليات التوريد علشان م

ى وسيلة يفلت من هذه الغرامات بأه يتحايل فبيضطر إن ،ورد يبقى مش هيقبض ول مليم
 مأمونوبعدين السنة دى بالنسبة للرز رفع الغرامة  .وغرامة ضخمة ل تتناسب معه

رغم إن التسعيرة الكيلو بيتباع  صاغ 5بــ  النهاردهرياف الرز موجود فى الأ ،الجانب
قل أيعنى  لنهاردهاموجود فى السوق  .جنيه الضريبة 27 ــوب ،من قبلها صاغ  9الجديدة 

لفتح الشون لستلام  النهارده اناس من مصلحتها يعنى هم بيلحو  ٪311فــ  ،من التسعيرة
فضل من أبسعر  امتلفهين على إنه يسلمو لأنه  ؛ول نوفمبرلأ االرز ومش عاوزين يستنو 

كبر ويعمل راحة أفرفع الغرامة هيعمل حافز كبير لتوريد  ،مامهم فى السوقأالمطروح 
 .كبيرة نفسية

 
لكن الغرامة دى عقوبة فيها ونخسر  كسبمثلا الفوايد بن احنالأن  ،سهلموضوع غرامات   :زكى      

إن نشيل  :قلنا إحناحد خسران اقتصاديا بالعكس  مافيشكوننا نشيلها  ،على الفلاح
فدى  ..هنشيلها على كل من يوردإن حتى حافز  :وقلنا ،نشجعه يوردعلشان الغرامات 

 حاجة يعنى. فيهاشام
 

 ؟إنت عايز تستثنى الرز ،العملية كلها اتعملو  اإنتو تقعدو   عبد الناصر:
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ة بتطلع من لجنبدل ماحسن أيعنى يبقى شكلها  ،تطلع من مجلس الوزراء بدىوالله كان    مرعى:       
 .يبقى قرار مجلس الوزراء

 
 ! )ضحك(تاريه قاعد ساكتأ ! )ضحك(ل بتحصل غرامات ول ضرايب ول حاجة  عبد الناصر:

 
 )ضحك( أصوات:    
 

 ..بنتناقش فيها اللى احنايعنى إنه عملية نظرية  ،كتر عن الموقفأطمنك أعلشان   مرعى:       
متأخرات  .جنيهألف  337حصلناه  اللى احنا تقريبامليون جنيه  2.321متأخرات القمح 

 21العدس متأخراته  ،نيهجألف  213محصل  97 ،99 ،95من ده مليون  2.519الرز 
 جنيه.آلف  5جنيه اللى حصلناه ألف 

 
 المراحل الدنيا تمشى. الخطوات فىهو الحقيقة كل ما نقلل القيود و    عبد الناصر:

 
 يافندموبعدين  ،وبعدين فى الحسابات بيريحنى معاملتى مع الفلاح بيريحنى ،بيريحنىآه..   مرعى:       

نخفض سعر الفول هذا اسلوب بتاعنا لما إنه الأ :زير التموينيعنى لو  قول حاجةأبدى أنا 
 معقولجه وزير التموين مباشرة بمنطق  ،بتاع الفولالعام بناء على المحصول الكبير 

مش أنا  جنيه 1السعر  محددين احنالأن  بشتريش مش لزمنىامأنا  خلاص :قال ،جدا
وجينا عرضنا هذا  .نقص السلعتدخل عندما تأكوزير تموين وأنا  ،لزمنى الفول كويس

داعى إن الدولة تتكلف  مافيش :اتناقشنا فيه قلنا ،ةالموضوع واتناقشنا فى اللجنة القتصادي
لما جه  الفول، طب سيبنا محصول .يعنى إنها تخسر فلوس فى العملية والمحصول كويس

رة التموين ناس بتنادى ياوزاال ،الدرة محصول السنة دى محصول وفير وموجود وسعره نزل
ما هو موجود  ؟0بــ  خد ليهآطب  :المنطق المعقولببرضه  لىل بيقو  ..خدوه ااتفضلو 

  .سيبه فى التعامل الطبيعىن
سير بهذا النظام إن وقت السلعة ما بتقل سعرها فى السوق ابأنا  طيب إذا كان

ة اللى جى فى بعض المحاصيل الحساسآأنا  إذا  تحمل أبرضه  إذا  يبقى  ،مبتدخلش كدولة
بنلم  احنالأن  مش مستعجل فى السمسمأنا  ،وزى السمسم العدسبتحتا  مزارع معين زى 

  .نلم السمسم اللى موجودلحد ما السمسم دلوقتى مش هنعلن حاجة عنه
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أنا  الكتان ما لم يكون مزارع الكتان متعود على زراعته ،إنما المحاصيل الخاصة
ول أمع السيد وزير الصناعة اجتمعنا أنا  ع ذلكوم .ريحهأأنا  خليه يزرع لزمأمقدرش 
تعرضش للسعر بينما السعر من الناحية الصناعية اوم ،وريحنا موضوع الكتان إمبارح

  .نقدرش نغيراملأنه  سيبهن ..لأ :إنما قال ،مابيجذبش
لى سيادتك مش ضرورى  سمحإيعنى  ،عدسبرضه بنادى بالنسبة للأنا  ومع ذلك

 ،أسيبهإن برضه العدس  :قولأمازلت أنا  إنما .مع وزير التموينبقعد  النهاردهيعلن 
علمه طريقة اله بل داخأنا  ،ناقوبعدين  .يافندممستواه تعبان  قنا وسوها وبعدين فلاح 

 إنتوفعلا  ،35 ونص سعر أردبعليك حيازة  :هل بقولوبعدين  ،كترأفيها  فجديدة بيتكل
إنما لما  ،جنيه مش هيرضى 25سعر  هلل و جنيه هو مش راضى لما تق 21سعر  :ابتقولو 

 .جنيه هو بينه وبين نفسه هيبقى راضى 30بــ  تقوله سيبه يبيعه هيبيعه
 ،ى بسال فى العام اللى جإزى الأخ مرزبان مش متخوف الخوف الكبير وأنا 

وأنا  ،عمل حيازة على الدرةأالدرة مثلا كان طلب منى فى الدرة السنة اللى فاتت إنى لأنه 
أنا  :قلت ناأعمل حيازة على الدرة وطلب هذا رسمى منى و أوافق إنى أليمكن  :لتق

يعنى سيادتك لو كنا خدنا حيازة للدرة السنة  .فرضش حيازة على الدرةاهتحمل المسئولية وم
مين الشونة أ وكنا ابتدينا ،أردبدرة كان السوق نقص كذا  ةيدنا شويإاللى فاتت وبقى فى 

السنة  .طول الموسم ، إحنا سيبناه للتعامل الطبيعىجىتيالسوق السودا بتدى تياخد فلوس و 
فى بنك التسليف  الآنمستوردة الكمية الدرة  ،قرش 15زادش عن االلى فاتت الدرة م

مشترى فى الدرة  شخشماموافق إنى أنا  .25الى  بتسوس الناس مش عايزاه نزل الدرة
لو ارتفع أو  عر الدرة يتنه فى سعر معقوللنا مصلحة إن س احنالأن  ؛مبنازعشأنا  عنىي

موافق على إنه و  فى الفول دخلشاموافق على إنه م .فى حدود المعقوليبقى  25عن 
بعض المحاصيل فيه هيبقى برضه فى نفس الوقت لأن  ،بيخشش فى المحاصيلام

دا بس اللى حبيت  ..نوع وهى هتستقر على وضع معينأى أسيبها وأعمل لها الخاصة 
  .قولهأ

على ثره أله  يبقى من خلال قرار مجلس الوزراءإن ده لما ييجى بفضل أنا 
ثره ولو وافق عليه أليه ف يعنى بدل ما يطلع قرار من لجنة من وزير مختص ،طول

التحصيل فى بيريح  ..بيريحنى لأنه ،اللى بيطلع بيهاحط الصيغة أقدر أأنا  المجلس
 بيريحنى فى زراعة العدس. ،الناسفى بيريح  ،بيريحنى فى المعاملةو 

 
 يعلنه السيد مرعى بقى.يبقى  ..ل   عبد الناصر:
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 .وأعلنه كقرار من مجلس الوزراء بكرهبيان  عملآه.. أ   مرعى:      
 

  .زراعية والمحاصيل يعنىالسياسة تقدر تقول برضه بحثنا ال  عبد الناصر:
اللى هو نقل عمال أعندى برضه موضوع تانى قبل ما ندخل فى جدول أنا 

إذا لأنه  خطورة فى تشغيله يهفاهمه إن فأنا  واللى .مصنع تفحيم المازوت من السويس
من  إن احناشايف فأنا  ..هانشتبك مع العدو عاجلا يعنىأو  جلاآإن صيب وبعدين أ

 دلوقتى ننقله.
 

حناو  ،نشوف موضوع نقل كل المعامل هناك إن احناسيادتك كنت أمرت  هو : صدقى      عملنا خطة  ا 
 .مل التكرير وكلهالهذا مش بس بالنسبة لمعمل التفحيم ومع

 
 أسبقية. يعنى تاخدتتنقل ممكن أيضا  دى ،وحدة تكرير اللى بتدى التفحيم يههو ف   عبد الناصر:

 
  ..سنين 0الى  1بحثنا ووجدنا إن نقل معمل التفحيم هياخد من    :صدقى     

 
 النقل؟! عبد الناصر:

 
 ..ما لو اتضرب وهو مش شغالأوبعدين هو الخطورة إنه يتضرب وهو شغال أيوه يافندم..  صدقى:    

فى معمل  ،مليون جنيه 31يعنى العمليات اللى فاتت الخسارة فى معملين التكرير كانت 
  .نش شغالامكلأنه  ،جنيهألف  111ضخم منهم بكثير كانت أإنه هو  رغمالتفحيم 

جزاء لكن ننقل منه الأالتفحيم  نشغلش مشروعاا مالقتراح اللى اقترحناه إننف
 الدمار هيبقى قليل جدا.نضرب احتى لو لأنه  ،السليمة

العائد لأن  ،بنستمر فى تشغليها مرحليابنقترح إن بالنسبة لمعامل التكرير إنه 
السيد وزير الحربية  الىسيادتك و لها توبعطبعا وضعنا خطة هو  .من تشغيلها مجزى جدا

 إن احنا أساسعلى  ،والسيد وزير الخزانة والسيد وزير التخطيط القتصادير والسيد وز 
بحيث  ،إسكندريةمسطرد والتكرير فى الى  تدريجيا بننقل الطاقة اللى موجودة فى السويس

لو طاقة المعامل تقل عن حد لأنه  ؛نبقاش عطلانين خالص بالنسبة للمنتجاتام إن احنا
فرق كبير فيها  تخلق تمن المنتجات من الخامة اللى دفر  ،معين هنضطر نستورد منتجات

 ءقل من نصف قيمة المنتجات فيبقى معناها إن العبأيعنى تمن الخامة مثلا بتعادل  ؛جدا
  .القتصادى كبير جدا
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القوات المسلحة  فى والحقيقة السيد وزير الحربية درسوها ،عملنا خطة متكاملةف
اللى  -اللازم  الإضافى وافق على إنه العتمادأيضا  نةوالسيد وزير الخزاوموافقين عليها، 

مش موجود إنما كان السيد وزير القتصاد  .ضافىإيدبر كاعتماد  -مليون  2.3هو حوالى 
اللى التفحيم جانب موضوع الى  نها بتتضمنلأ ؛سيادتك وافقت بنبدأ تنفيذ الخطة كلهاإذا 

 دريجيا.مرت بيه إنه نقل منطقة السويس كلها تأسيادتك 
 

 ؟إيه دأهياخد  هود  عبد الناصر:
 

حاجات هتمتد على  يهشهر وف 32حاجات هتاخد  يهحاجات هتاخد عشر شهور ف يهف  :صدقى     
 .من الآن إنما لبد نبدأ ،سنين 1مدى 

 
 !الإسماعيليةالصواريخ قصاد السويس و  ابيكدسو  ادلوقتى إنهم بيحشدو  هفاهمأنا  هو اللى  عبد الناصر:

 
 أيوه يافندم. فوزى:      
 

مشروع مواد الصباغة كان جزئين جزء ركب  الإسماعيليةهو  ..لى سيادتك هو لو سمحت  :صدقى    
ستنيتش امأنا  ،فى الصناديقمن معداته والباقى  ٪7خلاص والجزء التانى كان ركبت 

 . عن نختار موقأالى  وهنجيبها القاهرة الإسماعيليةكل الصناديق تتنقل من  قلتو 
مشروع السماد اللى هو  ،تكلم فيهأعايز برضه أنا  موضوع التانى اللىلبالنسبة ل

ه بيشكل قيمة إنتاجيعنى لأنه  نقدرش نوقفهاالحقيقة م هود ،مصنع السماد فى السويس
 .كبيرة جدا سنويا ومهواش تحت الضرب يعنى زى معامل التكرير

 
 ل.. بنتكلم فى المدى. عبد الناصر:

 
  .قترح إنه يستمر تشغيلهأفأنا  :صدقى     

 هل هنستمر فى التركيب ولا  ،موضوع تانى هو المصنع الجديد اللى بيركب يهف
 ؟ل نستمر

 
 ؟سمادال  عبد الناصر:
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 .فى التشغيل نستمر إن احنابالنسبة للسماد  يافندم حنااكان اقتر  إحنابرضه يعنى  ،سمادال  :صدقى     
 

 ؟اتضربوافرض إنه    عبد الناصر:
 

ملنا وصلات داخلية فيبقى تغلبنا عن هذا وع إحناحتى المرة اللى فاتت لأنه  ؛مش كبيرده   :صدقى     
 .مافيشنفجار كبير ااحتمال 

 
 على البلد كلها. بيأثرنفجر الكن هو التفحيم إذا    عبد الناصر:

 
 .مش لو البترول اتضرب مش هتقدر تشغل السماد علشان الغاز   :زكى      

 
 مصنع السماد تجيب الغاز لنفسها. هعملنا وحدة جو  إحناما هو  ..لأ  :صدقى     

 
 ؟٪311هتشغله   :زكى      

 
 .٪311 ..هآ  :صدقى    
 

إذا كانت أبدا  داعى مافيش ،بس بخصوص مصنع السماد اللى هيتركب يافندمهو    :هويدى    
هفك المصانع اللى متركبة فعلا وأنا  ،ددة ودا مصنع هيجرى تركيبههالمنطقة فعلا م

  ..ما يدعو من مافيش
 

 هنقدر نركبه فى حتة تانية؟   عبد الناصر:
 

لت ممكن الآ ،كذا مليون جنيهضخم  استثمار يهيعنى ف تتم اكله أعمال التجهيزاتهو   :صدقى    
ول أمن  التجهيزاتنك هتبتدى تعمل وقت لأال :ولأطبعا ننقلها لكن هنخسر فيها بقى 

 ..ثانيا التكاليف .وجديد
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 لو ممكن بعد كدا هنزود فى السماد نبقى نعمل مصنع جديد لما نخلص يعنى. ..هآ  عبد الناصر:
 

 .نفع بعدينت التجهيزاتخلى أيعنى    :صدقى     
 

لكن  ،هصور متأنا  اللىده  لزم هنتوسع فى السماد باستمرار إحنا ،ينفع لمصنع جديد تانى  عبد الناصر:
أنا  اللىده  ..يعنى هتتطربق فى يوم ما الإسماعيليةإن السويس و  هصور متأنا  اللىو ه
حتى يعنى يوم ما  ،ولها رامى طوبة السويس ومعتبرها فاقدأبالذات من وأنا  .هصور مت

 ،هتنضرب ..ول يعنى حاجة هتنضربمعتبرها من الأأنا  :بقولكنت أنا  إنضربت السويس
ا فيها إنها أمريكعملية الحقيقة باين من تدخل الن عملية سهلة هتكو  مهياشوبعدين العملية 

برضه  ،من شرق القنال ابعدو  اوبعدين هى حتى لو مشيو  .هتكون عملية عويصة جدا
 .ا داخلة فى الموضوعأمريكوباين إن  هحاجة كد ظن ولا أطن  9طيارات الفانتوم بتشيل 

 
يعنى  ،ضرار كثيرةأفى عدم وجود  مقلل المفاجأة دميافنهو المشروع بتاع الدكتور عزيز   :فوزىف.   

والمشروع بتاعه اقتصادى  .ا مبالغ كبيرة نتيجة تشغيل المصانعخسرنلما اتفاجئنا يوميها و 
بطل  وه ..حقق حاجتينلأنه  خسائر كبيرة مافيشوبالتالى  ،مفاجأة كبيرة هتتم مافيشبإن 

 أخرىزيزة بتاعته مشغل بيها حاجات وناقل الحاجات الع ،خسارة هتيجى فيشالتفحيم فما
سكندريةفى مسطرد و   .مليون جنيه 1بس فيها  ،وكتر التخزين الشعبى ا 

 
السنة دى مادام مش  ن احنالإنتيجة  ،مليون نقد حر 1و الحقيقة مليون 2.911هى فيها    :صدقى    

مليون  1 الفرق يطلع ،بننتجه اللى احناهنشغل المعامل هنضطر نستورد منتجات بدل من 
 .أجنبىجنيه نقد 

 
تأمين الأفراد يخص السيد وزير  ..عداد خطة الدولة للحربإهما موضوعين اتنين بس من   :فوزى ف. 

 .صدقى وموضوع البترول يخصه الدكتور عزيز ،الداخلية
 

 .تخزين البترولأيضا  طبعا يدخل هنا موضوع  عبد الناصر:
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من القوات المسلحة  كل اللى طلبته منامشينا  إحنا ،يافندمروع داخل فى المشده  ماهو   :صدقى     

 .حجام صغيرة ومتوزعة على الجمهورية كلهاأبعمل مخازن ب
 

 .على طولنمشى فى هذا الموضوع يعنى نبتدى فى العملية لزم يعنى الحقيقة    عبد الناصر:
 
 المذكرة مقدمها النهارده للمجلس. فوزى: ف.  
 

 ى؟هى د عبد الناصر:
 
 واحدة خاصة بالبترول والتانية خاصة بتأمين الأفراد. فوزى: ف.  
 

إذا ابتديت العملية وقد تبتدى من  يبقى ،موضوع الدفاع المدنى :الموضوع التانى الحقيقة عبد الناصر:
إنهم فى مركز قوى ممكن  اباين برضه إذا حسو  ،نهجم قد يبتدوها اليهودما إحناغير 

اع المدنى الحقيقة لزم نمشى فيها مش بس بالنسبة للسويس فعملية الدف. يضربونا
والحقيقة  .أسوانيضرب  أسيوطممكن ييجى يضرب  لأنه ،بالنسبة لكل المدن الإسماعيليةو 

يعنى بنبتدى بكلام فى المحافظات وبعدين نبتدى فى  ،يةنقدر نمشى فى العملية تصاعد
  .التنفيذ

حناو  الى  اووصلو  مافيشمن  اابتدو  إزاى ،ثللما ناخد الموضوع بتاع فيتنام م ا 
يعنى الناس اللى فى هانوى  ؛إن كل واحد ليه حفرة فى دقيقة ونص بينزل فى الحفرة

 .لكن فى الدقيقة ونص كل واحد يكون نزل فى الحفرة ،إنذار دقيقة ونص ابياخدو 
وعلى هذا  ،هتكون حرب طويلة الأمدإذا كنا هندخل فى حرب لن تكون قصيرة 

 ،بتنضرب خرىبتنضرب القاهرة بتنضرب العمليات الأ إسكندريةكون معرضين إن لزم ن
حناو   .retaliationالــ لزم نكون مستعدين نضرب يعنى موضوع أيضا  يعنىأيضا  ا 

فى اللجنة  قلتماأنا وهو زى  ،حل سلمى مافيشلكن هو موضوع حل سلمى 
 اين إنهم مش عايزين يسيبو بتعلنش بااشكول والحاجات اللى مكلام لإ يهف :المركزية

هو ه بعتبر يمكن من موسى ديان و بالذات كلام بيبان إنه موجه لينا أيضا  وباين ،ةحاج
يغيظونا طبعا وطبعا  ايعنى هم بيحبو  !سيناء اشخصيا إنه مش هيسيبو أنا  لى موجه

  ! )ضحك(بتغاظأنا  بيتغاظش لكنايعنى يمكن فوزى م ،بيغيظونا
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الحرب  احنالأن  ،كتر مما نحن فيهأز نفسنا للحرب الحقيقة كمان لزم نجهف
قطن زيادة  ةبييجى فى هذا بقى من الأخ حسن عباس بيدى الروس شوي .قائمة ل محالة

 ؟مش كداألف  91يعنى إنت السنة دى واكل منهم 
 

 .محصول معنديشبواجهها إن أنا  المشكلة اللى   :زكى      
 

 .معلشالغرب، ل.. ل.. ماانت بتدى  عبد الناصر:
 

ده  ،عندى طلباتأنا  :بقولالبيع، أنا نقول إن ممنوع ماول مرة عمرنا دلوقتى لأأنا ده   زكى:       
 .طنألف  71 ملمانيا هو لهأوزير 

 
 ألف؟ 91 مهو الروس مش له عبد الناصر:

 
 .مله زكى:      

 
 ين منهم يعنى حاجات كتير.يمستنوبعدين  ،الحقيقة بناخد منهم حاجات إحناطيب دلوقتى   عبد الناصر:

 
طن ومش ألف  51مديله أنا  ،طنألف  95كتر من أما هنقدر نصدر  إحناعمر ده   :زكى      

 مستريحله وجالى مرتين وطلع  يعنى سهلت ،أوىقدر  بس هو الحقيقة بيزودها اه
 1 ــشحن ل اديتكأنا لأن  لديسمبر طول بالك :له قلت !عاوز كمانأنا  :ىل بيقول النهاردهو 

عندى عجز السنة اللى فاتت نص وأنا  .ولما أشوف المحصول هيحصل إيه جايينال أشهر
ضطر ابعلشان النقد الحر مضطرين برضه  إن احناوبعدين الشكال التانى  ،قنطارمليون 

 .بيع جزءأ
 

هاتلى الحر  :لكل قو ابيدينى كنت ه مكانشيعنى باخده منه دلوقتى إذا أنا  هو اللىما   عبد الناصر:
 .ى بهشتر أعلشان 

 
 
 
 



  سرى للغاية 

23 
 

أنا  المصنع اللى بيشتغل بالمصرى لو ،لفلوساببص للحر مش بس من حيث أنا    :زكى      
قل على الأ :بقولأنا  .أبدا مش سهل ..يرجعليشاهيروح للسودانى م النهاردهديتوش ام

آلف  0ه ديلألكن مش فارق، آلف  1ديله اببالة آلف  31يشتغل يعنى اللى بيشتغل 
لما مصنع  ،حسبها بالمصرىنب إحنالكن  تتحولامصانع الفعلا بعض فيه و  !ينفعشام

 ..ديله قدر ماأيهمش مصنع كبير بحاول ام :بقولصغير 
 

 نريحهم. إن احناالمطلوب هو يعنى على كل حال   عبد الناصر:
 

 طبعا.. طبعا. زكى:      
 

 ،فلوس الناس مننابياخدوش اوبعدين هم م ،هم وبندىمانعين عن إن احنايبانش اميعنى  عبد الناصر:
خر السنة كميات دلوقتى مستنى منهم الحقيقة فى الفترة دى بالذات من هنا لآأنا  وبعدين

 ..كبيرة جدا من الطلبات المفروض إنهم
 

 .إمبارحول أ اوصلو   :فوزى     
 

 ؟المدفعية اوصلو   عبد الناصر:
 
 .اوز يرجع المراكب فاضيةمش عهو  هعلشان كد   :فوزى ف.  
 

 وصل حاجة غير المدفعية؟ عبد الناصر:
 
 ل.. هى المدفعية بس وذخيرتها. فوزى:ف.   
 

إنى  ..ورجانى حاجتين ،موجود مكانشخ حسن الألأن  هو كان جالى مستشار تجارى  :صدقى     
ر فى بداية يظهر تأخي يهكان فلأنه  والتانى سرعة التسليم ،القطن يزود حصةإنه ترجاه أ

  .التسليم للقطن
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نزود  إن احنالقوات المسلحة طلبت ا ،كان السيد وزير الحربية :النقطة التانية
حناو  علشان سلاح الطيران turbineــ الكمية  الوفد اللى بعتناه موسكو  ..اتصلنا بيهم ا 

 اإحنهذا الرغم من يعنى على  :افقالو  ،بعملة صعبة top line اهم بيشترو  .يتفاوض
 ندفعطبعا مش هنقدر  .عملة صعبة ا لناتدفعو  إنتوعلى إن  نجيبه لكم إن احنامستعدين 

وأنا  ،بنقدر نبيعها بالعملة الصعبة إحنانديهم نفتة اللى هى  إن احنا افطلبو  ،عملة صعبة
 إن احنا :قلتف فأنا هاشترى بعملة صعبة،مااخدتش منهم أنا  لولأن  وافقت على هذا
  .بداله نفتهرات هنديهم قصاد وقود الطائ

مرتبطين مع  إحنا ،نزود حصتهم فى الغزل إن احناأيضا  ابالنسبة للغزل طلبو 
مام الموقف أ إن احنالو سيادتك رأيت  ،للتصدير الحر جنبىوزارة القتصاد بتوزيع النقد الأ

 .الحصيلة تبقى هى هى ولكن يحصل سويتش من هنا لهنا إن احناالحالى 
 

السوفيتى فى الفترة الجاية دى لغاية برضه  التحادح نريا  إن احنااللى طالبه بالذات أنا  هو   عبد الناصر:
يعنى هم الحقيقة اللى عملوه معانا ل يقدر بتمن يعنى برضه هم لأن  ؛وائل السنة الجايةأ

 .تضرب الفانتوم لنا مديينهادلوقتى الطيارة اللى 
 

 .نه حتى من الناحية التجاريةحسن مأ مافيش النهاردههو   :زكى       
 

الكلام اللى إنت مديهولى رغم إنك يعنى كنت مغالى فى الطلبات  ،أنا وبعدين لما روحت  عبد الناصر:
فالناس الحقيقة كونهم مثلا  ،اواتكلم معاهم وافقو رياض لما راح  ،اللى إنت كنت طالبها

 ..طويلة المدى وتسليحها كبيردونا طيارة بناء على إلحاحنا إيعنى موضوع الطيارة لوحده 
 اهيعقدو  ،هناكجهاز متشابك ده  صلهأايقهم ضفلما ن ؛بتغير ،زيد من اللى عندناأتسليحها 

 .لفوزى
  

 آه.. طبعا. زكى:       
 
 بتاع اللى عندى turbineالــ مجموع أنا لأن  حساسده  turbineالــ والله واثق إن موضوع    :فوزى ف. 

 .يام بسأ 7
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 .تخزنهطب ما لزم   الناصر:عبد 
 
دخله فى الموضوع علشان يغطى التكديس أو  كوكتب لجريتشأبعت وأنا  ،الكمية حساسة   :فوزىف.   

 .يام حساسة بالنسبة لىأ turbine، 7الــ الزائد من 
 

 ؟وقود الطياراتده  هو   عبد الناصر:
 

لطيران لنوع الوقود بتاعهم هو  لأنهبة بالعملة الصع هنقدرش نجيباوبعدين حتى م ..يوهأ  :صدقى    
يعنى لفتة من إنه ولو كمية بسيطة  ..لو سمحت سيادتك يافندموالله  مختلف.الروسى 

 .بيه اقطن زيادة عن اللى تمسكو 
 

 .اللى كلمنىغالب هو مراد  ..كلمونيشاهو اتكلمنا لما سافرنا هم م   عبد الناصر:
 

 .مية قطن زيادةيعنى كمية غزل زيادة وك   :صدقى     
 

مش قادر لأن  بس هو طبعا عاوز كمية كبيرة ،دينالهم رز وقطنا  دينالهم غزل و إ إحنا  :زكى     
 .يوفى هذا

 
 بس مانقولش: لأ خالص يعنى. صدقى:     

 
 بتاعى دلوقتى عايز ابس هو ج ،له على قطاع ديسمبر وافقتش لأ.. ده أنا بقولل.. ما زكى:       

 .يعنى هيتخزنفى الناحية الحسابية هو اللى يناير 
 

 .السنة عندهم مختلفة عن السنة بتاعتنا هم   عبد الناصر:
 

اللى خلاه اليومين دول جى إيه  معرفش وسكت لكنوهو رضى  ،شكال جى من هذاالإف   :زكى      
بعد ديسمبر  قلتوأنا  اتفقنا لغاية ديسمبر حنامع إن ا ،دلوقتىاع يناير بتيتكلم على 

 .يعنى اللى نقدرإيه  وفنش
 



  سرى للغاية 

26 
 

إذا  لأن لزم من دلوقتى عايز يعرف يناير ،من قبليها بمدة ابيخططو  هم الناس طبعا ..لأ  عبد الناصر:
يعنى قطعا هو ديسمبر قرب ويناير قرب ولزم  ،كنتش هتديله عاوز يطلب من بلد تانيةام

 .بخدش عندنا بيروح فى بلد تانية بيطلاإذا ملأنه  السببده  يعنى
 

مذكرة موزعة من السيد وزير  يهفلأن  سيادتك هتعود تانى لموضوع الدفاع المدنى  جمعة:        
 .الحربية

 
 إيه؟ ولا  هنا عندنا  عبد الناصر:

 
 .يافندميوه أ  جمعة:        

 
بنحطه فى ده  على العموم ..معنديشأنا  التعليم العام والخاص والعالى عندى بشأن  عبد الناصر:

 .بنا الحقيقة وبعدين نبقى نشوف المذكرةحسا
 

 .فلوس يعنى يهفيافندم.. عايزين فلوس   جمعة:        
 

عايز فلوس  ،ماهو طبعا يعنى العملية الحقيقة لزم فلوس هننقص من حاجة وندفع حاجة  عبد الناصر:
 ؟يعنىإيه  دأ

 
قنعة الواقية كمان بالنسبة للأ هو ،هو التكاليف الحقيقة متوقفة على عدة اعتبارات  جمعة:       

 .تكلفتها كبيرةلأن  ؟لأ هنشترى كمامات ولا  إحنامبدأ الدولة لزم هتقره هل ده  الكمامات
 

 لمين؟ عبد الناصر:
 

أو  لعاملين فى الدفاع المدنى والناس اللى ساكنين فى منطقة القناللقل هنوفر على الأ جمعة:       
مصنع بيشتغل فيه الأخ البشرى  يهوف ،ى وقت الغارةموجودين ف االلى ضرورى بيكونو 

 .بخصوصه نتا الإه لسه فى بدايته لكن عايز يرتبط مع الدولة علشان يسير إنتاج
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 عندنا كمامات لكل القوات المسلحة؟ إحناهل    عبد الناصر:

 
 الحربى. نتا لإا والحتياجات الباقية نازلة للتعاقد مع وزيريافندم مرتب نفسى أنا   :فوزىف.   
 

 عندك يعنى؟ عبد الناصر:
 
 .طقمأ يهكمامة وف يهالفردية والوحدات ف آه يافندم فوزى:ف.   
 

له خطة وهو وافق  هو فى المذكرة السيد وزير الحربية كنا مقدمين ..يافندمالنقطة التانية   جمعة:       
 ..على

 
 للمدنيين!مش متصور هندى كمامات أنا   عبد الناصر:

 
كل الناس اللى  لهم اللى هم عمالهم لزم نوفرألكن بعض الناس  ،يافندممش كلهم    جمعة:       

 .مليون جنيه 3.7المذكرة الموزعة هو موافق على  .فى قطاع الدفاع المدنى ابيعملو 
 

 .نوع جديد من الغاز انتجتو اسمعت إنكم أنا  ؟إنتا  عندنا احتياطى غاز إحناهل   عبد الناصر:
 

 .نتا الإلسه فى مرحلة بحوث موصلناش لمرحلة    :فوزى    
 

 .يامأالمواد والترتيب يعنى التجهيز عدة  اعلشان يجيبو بره  اهم سافرو   أحمد:        
 

هم لزم نستخدم  ااستخدمو إذا  لأن يعنى متهيألى لزم نكون جاهزين برضه باحتياطى  عبد الناصر:
 .إحنا

 
 ،وللى جرام ونجرب فيهم الألم 51لزم نشترى  ،أوىشغلانة استراتيجية وسرية عالية    :فوزى      

 .شغلانة كبيرة مش صغيرة
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 .infognلــ ا انتجتو أإنتو  infognــ للكن ا  عبد الناصر:

 
 .كمان ىلوجو يوه موجود والبيأ  :فوزى ف.  
 

 .ىلوجو بي اهم برضه بيشتغلو  ؟فى نتائج اهل وصلو   عبد الناصر:
 
 .جربنا ميدانيا إحنا   :فوزىف.   
 

 .امريكلأ ابيوردو  هم أحمد:      
 

 مين؟ عبد الناصر:
 

 .ا المواد دىمريكاسرائيل بتصدر لأ أحمد:       
 

 ؟chemicalsــ الإيه  المواد  عبد الناصر:
 

  الأعصاب.بتاعة   أحمد:       
 

 ؟بس عصابيفقد الأده  يموت ولده  عصابالأ جهاز  عبد الناصر:
 

 .يموتش بس يعمل شللام  أحمد:        
 

قل مع أبنعمل الدفاع المدنى  :بقولأنا  على العموم يعنى ،كلام يشل يهكلام يموت وف يهف  عبد الناصر:
ياتجهيز بدروم ياحفر خندق ولزم  ؟إيه متصور الدفاع المدنى هوأنا  يعنى ،تكاليف ممكنة

 يام الحرب العالمية التانية.أحت زى الناس تاخد لما تيجى غارة بينزل ت
 

 .بدرومات وجراجات والمدارس كل دى مجهزة لهذا إحنايعنى  ،يافندمعاملين كدا  إحناما   جمعة:       
الشتراكى إنهم  التحادمديين واجب للمحافظات و  إحنا ،عمال الحقيقة بالنسبة للحفرالأ

مثلا  ..إسكندريةر فيها صعب زى هنا الحف إحناراضينا أفى كثير من  ،حفرة ايعملو 
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مناطق القنال كلها  ،بتاعتها صلبة جدا الأرضعلشان سيادتك تعمل حفر كل  إسكندرية
محتاجين  إحنافدى فى بعض البلاد  ؛على طولبتنشع  اهن الميينفعش فيها الحفر لأام

هزها ما بتخش شركات المقاولت هى اللى بتجإما مغطاه ياإنعمل حاجات يا إن احنالبد 
  .كترأ

وكنا  ،نقلل إن احنا هكنا مقدرين مبلغ كبير ولكن اتجهنا بعد كد إحنافى المذكرة ف
أو  راضى اللى هى ل يصلح فيها الحفرجل توفير الخنادق للأأعايزين مليون جنيه من 

ار ذنجهزة الإأمليون جنيه اللى  هى خاصة باستكمال  3.7زائد  ،لنا عملية الحفرل تكم
اشترينا السنة اللى فاتت معدات كتيرة  إحنا .نقاذ ومعدات الطفاءر والإبعض قطع غيا

إن لبد من  اولكن برضه حسب الدراسة مع وزارة الحربية وجدو  ،طفاءالحقيقة من ناحية الإ
جنيه  مليون 3.7وزارة الحربية وافقت على ف ،جنيه مليون 3.7توفير معدات تساوى 

  .الخنادقاعتماد المليون جنيه بتاعة وتركت 
كتر أللخنادق  اسياسيا بيبصو  النهاردهالحقيقة هى الحركة كلها فى البلد 

 2.7 أساسلو سمحت سيادتك لو العتماد بيتم على ف ،نقاذطفاء والإلعملية الإ ابيبصو ما
بتتصرف  الإسكانمليون وبيروح مليون جنيه لوزارة  3.7الداخلية بتاخد إحنا  ،جنيهمليون 

راضى الغير قل ما يمكن بالنسبة للأأاع المدنى مع استخدامه فى منه حسب خطة الدف
 .صالحة لعمليات الحفر

 
سبقية أفيه  ماشىده  إن بعتبرالقنال و  مدنسبقيات أالحقيقة لزم ندى هنا  إحنايعنى هو   عبد الناصر:

سكندريةوبعدها القاهرة و  ،زائد بورسعيدأولى   .يعنى بالتالى أسوانو  ا 
 

 .سبقيةالأده  را الخيمة وداخل الجيزة كمدينة يعنىوداخل شب  صوت:
 

 ..ندفع فلوسر تقوم بيها بجهد ذاتى من غير ماالمحافظات بتقدالباقية وبعدين العمليات   عبد الناصر:
 .بيها اواجبات ويقومو  االمحافظين ياخدو 

 
سيادتك  يافندمبة جدا يعنى منطقة القنال صع ،هذاالى  ضافةعايزين نكمل برضه بالإل..   جمعة:       

 ،إنك توفر الملاجئ فيها كلها بطريقة الحفر العادية يعنى لبد عايزة مساعدات مالية فيها
 .إسكندريةكذلك 
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 .هنهجر قلنا على منطقة القنال حنااطب  ما   عبد الناصر:

 
 .ناس هتبقى موجودة يهبس يعنى ف   جمعة:        

 
 .عدد قليل يعنى  عبد الناصر:

 
بعض المناطق هنضطر  يهالقاهرة هنا ف ،لها نوفر إن احناناس موجودة لبد  يههيبقى ف  جمعة:       

أو  بنضطر نوفر خندق ،الحفر فيها سهلبيكونش االلى مالمناطق خصوصا فى بعض 
مليون  :بقولفأنا  ،خرىملجأ كبير للجماهير اللى موجودة فيها يساعد مع المساعدات الأ

مكن بس هيرفع معنويات الناس وفى الوقت نفسه يبقى بيساعد فى كثير قل ما يأده  جنيه
 .راضىمن الأ

 
 ؟عايز مليون جنيه بس  عبد الناصر:

 
 .اللى طالبهده  مليون جنيه 3.7للخنادق زائد  للإسكان مليون جنيهده    جمعة:       

 
يعنى هى دى  ؟إيه يهاعمل فيعنى دلوقتى مثلا حتة زى القلعة زى الغورية الفحامين ت   عبد الناصر:

 !الحقيقة قنبلة هناك بتضيع الحى كله
 

ما على إاعتمادنا هنا يا إحناهو  ،منها فايدة مافيشهو هنا سيادتك عارف المساكن دى    جمعة:       
 ،ساسالأده  محافظ القاهرة االخطة اللى عامله ىود ،فيها اا إن هم يروحو أساسالمدارس 

ل بدرونات ول  ..منها فايدة مافيشالبيوت لأن  نوجد بعض الملاجئن ألبد  إن احنازائد 
 أى حاجة!

 
 ؟يا فوزىإيه  دأهنا القاهرة هتاخد إنذار  ،دى المدارستطب هو هنا ه  عبد الناصر:

 
 مافيش حاجة يافندم.  فوزى:ف.   
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 !الإنذارفارة صإن الغارة هتقع على القاهرة قبل ما تضرب  هصور متأنا  يعنى اللى عبد الناصر:
 
 مضبوط. فوزى:ف.   
 

 ..زى ماحصل يوم عبد الناصر:
 

حاجة من هزة القنبلة بس أى  البيوتلأن  لزم نتقبل خسائر إحنافى مثل هذه المناطق   جمعة:      
 .البيوت دى هتقع

 
لزم  حناإن ا -صل الواحد طول ماهو قاعد بيفكر فى الموضوع أ -النقطة الحقيقة التانية   عبد الناصر:

سكندريةنكثف الدفاع الجوى عن القاهرة و  وعندنا مثل فى  .الواطى بالذات بالنسبة للطيران ا 
لكن لما جت الطيارات أبدا  يضربوها بالطيارات مقدروش يضربوها احاولو  ،هذا السويس

 هالدفاع الجوى عن السويس كويس ود يهفلأن  ؟ول ليهورمت نزل فى البحر فى الأ
 .رضه يكلفناالحقيقة يمكن ب

 من كوريا مثلا إذا كان الكوريين مستعدين يبيعوه مانشترىليه  :بقولأنا  وبعدين
 إن شاء الله بعملة حرة. - 30.5الــ  - لنا

 
خ محسن اتفقت مع الأ ىهو جا هشوفألما  ،قالهاهو فوق الهدية اللى  وأمتصهقابله   :فوزىف.   

 .ما يمنع مافيشوبعدين إذا كان ناوى يبيع 
 

 ؟دام بينتج مش هو بينتجألزم يبيع    عبد الناصر:
 
 أيوه يافندم. فوزى:ف.  
 

 !معملناش نتا الإاتكلمنا فى  إحناوبعدين  عبد الناصر:
 

خ فوزى طبعا والأ 30.5بتاع الــ  licenceبــ  فيما يختصكلم الأخ فوزى. أنا كنت إمبارح ب   :البشرى    
ناخده من روسيا ياإما ما ناخده من كوريا إعاوز يا :بقولأنا  .كثر منىأعارف الموضوع 

 .طولى ننتجه عل إن احناونحاول  licenceيعنى حد يروح كده ويجيب الــ 
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 .أول إمبارح.. جريتشكو لى رد وعدنى إن هو يجيب فوزى: ف.   
 

 تاعة الطيرانالعملية كلها بالمدافع ب ايعنى اللى باين فى فيتنام الحقيقة بيشتغلو لأن   عبد الناصر:
طيارة تانية فى لوس آلف  1طيارة فى فيتنام الشمالية زائد  1111وضاربين  ،الواطى

 111أو  211وحوالى آلف  9خسرانين الأمريكان يعنى هو الحقيقة  ،وفيتنام الجنوبية
 .حاجة يعنى يهف مكانشول فى الأ ،طيارة

إذا مثلا  ،ين طيارة يعنىربعأخمسين طيارة فى  االحقيقة لما اليهود ياخدو  فإحنا
طيارات بالنسبة ليهم زى كأننا خمس ربع ألهم فى اليوم تلات  بغارات علينا وقعنا اقامو 

التلات طيارات  وقع لهملما  وهم ،عنى العملية هنا عملية نسبيةطيارة ي 311ا مريكبنوقع لأ
  !خالص اييجو  اول الطيارتين بتوع السويس بطلو 

مبلغ بنصرفه على أى  عاجلاأو  جلاإن آى يعنى صل العملية دأ فالحقيقة
ه هيجيب بعتبر عندنا بالنسبة للعالى  إحنابرضه  ،سلحة الدفاع الجوى الواطى والعالىأ

لأن  ولىأبعتبرهم دفعة أنا  الخمسين فانتوم دوللأنه  وباين الحقيقة من الفانتوم ،تكاليف
أنا  -النهارده  اوابتدو  !لسوفيتىا التحادجتلنا طيارات من  إن احنا ابعد جمعة هيقولو 

 21ميج  مصر  افانتوم هيدو ال علىدا ر السوفيتى  التحادإن  ابيقولو  -شوفت فى البرقيات 
 ،طيارة 51مديين  واوبعد كدا يروحيزودوا  ايزودو  ايزودو  ايفضلو  اوهيطلعو  ،والسوخوى

باين إنه  ..تفوقللعرب بال الن يمكن إنهم يسمحو إن  :وبعدين الكلام اللى هم قايلينه
 .واضح

 
عارف  هوك سيادتك السكاىهوك،  السكاى ايشغلو  اهم عايزين الفانتوم علشان يقدرو   :فوزى ف.  

  ..ربع لإرطل بتاعة خمسة  33.911عامل 
 

 .لكن بطيئة عبد الناصر:
 
إن ا أنمتوقع ف ،عاوزين حماية لهاف مش قادرين يستخدموها صحيح المدى طويل لكن بطيئة فوزى:ف.  

حتى اصطياد ف .ويطول أى غرض موجود فى الجمهورية مع بعضهم هييجواالتنين 
إن شاء الله ف ،هو السلاح اللى هيستخدم من ناحية التسليحلأن  لىل فضأ كهو  السكاى

 .يونيو 5ضعف عما كنا عليه يوم  21حاليا دلوقتى لأن  الموقف متغير
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 فى إيه؟ عبد الناصر:

 
 .ة للرشاش الخفيف اللى خدناهبالنسب فوزى: ف.   
 

 ؟21 عبد الناصر:
 
 ،السوفيتى التحادليهود زائد من االلى خبطناهم  ةوشويأيوه يافندم الأسبانى والهندى  فوزى: ف.  

هداف لكن لسه برضه الأ .طلع المدفع رخيصفلنا القاعدة  والحقيقة المصانع عملت
 ،يراننوز طاقة كبيرة من ناحية كثافة الوتكديس الشعب على النيل عا اللى عندنا ةيالحقيق

 !أبدا هدافهداف الحيوية ول التخطيط السابق بتاعنا موزع الأومش متوزع الشعب ول الأ
 

 ةإن الإحتمالت بتاع ،بنستشفه من الأخ فوزىاللى من الموقف العام  ةهو برضه الحقيق  :البشرى    
دلوقتى  إحنا .ةأستمر هتبقى مشكل هذا لوفى  دخلتن الحرب الكيماوية إن اسرائيل إ

وتقريبا هنقدر  ،نشاء فيهالإتقريبا إبتدينا نخش دلوقتى فى عملية إحنا مصنع الأقنعة الواقية 
عملنا مؤتمرات وكمامات.  فيما يختص بالقوات المسلحة ةكون حقق كمييلغاية يونيه ه

المركز والحقيقة  ،عمع مجموعه من صفوة الجيولوجيا وجمعنا معلومات قدر المستطا إحنا
الى  ن المادة المنشطة بتاعتها توصلإ ؛عملوا مجهود مشكور عليه أوىالعلمى للبحوث 

أن المادة الخاصة بتاعتها بتفوق المواد اللى بتيجى الى  وتوصل ،المد فيها ةصعب ةماد
  .الموضوع فىمن بعض الدول يعنى اللى بتشتغل بره  من

 ةفى الفترة الجاي إن احناويجوز  ،النهائية هحلشعبى فى مراتصميم لقناع عملنا ف
 ألف. 211نقدر نطلع 

 
جى يضرب الناس يمش ممكن ي ،بالنسبة للأسلحة الكيماوية هصور أنا متاللى  :أول  :عبد الناصر

إذا ضرب هيضرب  ؟يه من الناحية الإستراتيجيةإب من دههيستفيد لأنه  بالأسلحة الكيماوية
لكن  ،لها نوع من إستغلال النجاحل فى وسطها ويعم ةح ثغر القوات المسلحة عشان يفت

 ؟إيه فرض جه ضرب القاهرة بالأسلحة الكيماوية بيكسبإ
 

 عدد كبير من الإصابات. البشرى:    
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يعنى العملية إذا كنت  !مليون جهاز قناع 12أو  مليون 11نت عايزإيعنى معنى هذا  عبد الناصر:
لزم يكون  إحنالكن هو العملية النهارده  ،كلها هتحسب على المدنيين هتحسب للناس

بعدين حتى  ،عندنا بالنسبة للجيش بالنسبة للقوات المسلحة كلها بالنسبة للفرق المقاومة
  هايعوز كمامة ليه؟يعنى المقاومة فى القاهرة 

 
يضرب ستخدام بالنسبة للقاهرة اهو عايز يستغل  ما بتقول سيادتك وزى ،مش هيلبسها  :فوزى ف.  

  ة.يعمل حاجأو  تسليح مدمر أحسن ما يدى
 

 للبيولوجى ةوبالنسبة للثاني ،اأساسيعنى هو بالنسبة للكيماوية تبقى على القوات المسلحة   عبد الناصر:
 ..حتى استخدامها ضدنا برضه

 
  .مايجيش إل إذا كان عاوز نهر النيل بس  :فوزى ف.  
 

 احنالأن  ،أكبر نسبيااستخدمناها ضده يبقى هو خسارته إذا  إحناذا استخدمها ضدنا إ ..ل  عبد الناصر:
لما مليون  2.5يعنى هو لما يكون  11معايا أنا  مليون 2 لما يموت مليون 12و 11

 .وبالنسبة ليه لزم برضه نستعد للعملية ،مليون عندنا 35يبقى كأن مات يموت مليون 
 
  .لمىخسر الرأى العايحبش يما ،فى حالة يأس ثنين إلعتقدش أنه هيستخدم الام  :فوزى ف.  
 

  ؟بالنسبة للمليون بتاع الداخلية  عبد الناصر:
 

 .أيام عند سيادتك يعنى 31يعنى فيه قرار خاص من   :حجازى    
 

 بتاع الدفعة؟ عبد الناصر:
 
خده ان فالمليون ،ةحاج ماجيبناش منهم 31.5تقريبا  ،دلوقتى ول مليمصندوق الطوارئ ف حجازى:   

 ا.بسيطة فيه ةوفاضل حاج ةات الغير مخصصستثمار بقى من اعتمادات ال
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 ات؟ستثمار ال عبد الناصر:
 
  .يعنى فمليون مش هايجرى حاجة مشروعاتب ةمليون مش محدد 32جزء  حجازى:   
 

مة مطلع إن الحكو  ،الجمعة اللى فاتت فاضحكم فى المصورالجهاز المركزى  إحنايعنى   عبد الناصر:
قراها؟!  محدشبتاعة إبراهيم سعد الدين يعنى المقالة  ؟!مش كدهخالص  ةمعملتش حاج
هو الحقيقة  !فى المؤتمر كله كلام فاضى كلامكمن إدى كرد فعل بتاع يعنى المقالة 
 ! )ضحك(لو نوديه عندك فى الخزانةو لزم ننقله من الجهاز المركزى الدين إبراهيم سعد 

 .زى فيه معلوماتالجهاز المرك أساسعلى 
 

 .الإدارةكان عايز يروح معهد  : حجازى     
 

 هيعمل إيه؟ هم الأمريكان مشيوا من المعهد؟ ،انمريكالأطب معهد الإدارة ده فيه  :  عبد الناصر
 

  .ان مشيوامريكالأ ..معظمهم مشيوا ةيمكن واحد ول حاج حجازى:    
 

 راحوا فين؟ عبد الناصر:
 
  .بعت لى من كام يوم فهو ،رتكاز القديمالرتكاز يعنى امعادش فيه قومى، المعهد ال حجازى:   
 

 .نه يروح معهد التخطيطإكان طالب لأنه الإدارة بالنسبة لمعهد جديدة  ةدى حاج  :الشافعى    
 

 الإدارة تبع مين؟ معهد  :عبد الناصر
 

 الجهاز المركزى للتنظيم والإدارة. جمعة:      
 

 حلمى السعيد.الأخ  حجازى:    
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سيادتك  ،مليون 2.7أو  مليون 2.5أصلهم حوالى  على المبدأ همسيادتك توافق  لو  جمعة:        
  .توافق على المبدأ وبعدين نحلها

 
ات عايزين نزود ستثمار مش عايزين نقلل ال للعمليةنأخد جزء وجزء يعنى بالنسبة   عبد الناصر:

الحقيقة  ماشيين فيها دى قد تطول سنوات احنا اللىبرضه فى الفترة  ،اتستثمار ال
  .ومانقدرش نقعد بدون.

 
 للصرف الوزراء عشان التمويل على مدار السنه عشان الترخيص واحد للسادةبعتنا  إحنا  :حجازى    

  .خلال العام كله يعنى
 

  .خطة الجلسة الجايه المفروض هتكون جلسة إحنا  عبد الناصر:
 

 الصرف! )ضحك(فى  ةاللى ماشي ىوات المسلحة هالق ىه  :حجازى     
 

  .صرف محلى عبد الناصر:
 
لسه  ،ةوالله بخصوص التقرير اللى المفروض يعرض على المجلس فى الجلسة الجاي  :جاب الله   

ين أسبوع ؛من بعض المؤسسات ةالبيانات ماجتش من الوزارات جت بعض بيانات جزئي
يتيسر إعداد تقرير اهمش بعده أو  على الأكثر بكره يجى البياناتت شتمكانن إالنهارده 

  .على المستوى القومى
 

  .هو لو سمحت لى سيادتك برضه فى موضوع الدفاع المدنى  :غانم     
 

  .بياناتال تروح له كلنخلص موضوع التخطيط ده اللى أثاره عايزين بيانات طيب  ..ل  عبد الناصر:
 

 .اعتىأنا بعت البيانات بت  :غانم    
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الواحد عايز برضه  أساسعلى  بعتأنا  :مابعتوش اللى مابعتش مش هيقولاللى  ل بنقول  عبد الناصر:
 .جى قارئ ورق عشان يقدر يتكلميي

 
  .الأولىشهور  1مليون فى  01صارفين  إحنا  :حجازى    
 

 ؟!صارفين عبد الناصر:
 

  .اتاستثمار مليون  01صارفين  أيوه.. حجازى:    
 
 طب هانشوف ده الجلسة الجاية بقى. د الناصر:عب
 

عدادهاناحية المستشفيات لهو بس كنت عايز أشير   :غانم      هو فى وزارة الصحة لأن  ،والأدوية وا 
مش مستعدين وأرسلنا  والواقع إن احنا ة،وزار السادة وكلاء الحصل إجتماعات متعددة مع 

بالذات تجهيز بعض و  ،الصحةوزارة دادات ستعاستكمال ل ةمعين ةللسيد وزير الحربية خط
ومولدات  ةفى وقت الطوارئ بتحتا  لتجهيزات معين علشان تعملالأدوار فى المستشفيات 

مليون  21حوالى  المطلوبوالواقع إن بعد ضغط شديد الرقم  ،كهربائية ومزيد من الأدوية
 ..جنيه

 
 مليون إيه؟! 21 عبد الناصر:

 
بس  ةتاني ةعلى العموم بندرس الموضوع مر  ،يعنى بعد ضغط شديد مليون جنيه ده 21 غانم:   

 ..حبيت أقول
 

 ! )ضحك(مليون جنيه 21كل وزارة الصحة ماتساويش  بيتهيألىأنا   عبد الناصر:
 
 )ضحك( أصوات:   
 

 ! )ضحك(والسياحة كمان عبد الناصر:
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  )ضحك( أصوات:     
 

 .يافندمالتقرير موجود   :غانم       
 

 .الإسماعيليةفى مدن السويس و  ةأقصى طاقالى  فيفهو فيه خطة موجودة للتخ داوود:        
 

 ؟نعم  عبد الناصر:
 

أقصى الى  من ناحية الهجرة الإسماعيليةالسويس و  مدنلتخفيف كان فيه خطة موضوعة   داوود:       
عمليات التخفيف  بدأ فىنأفهم من المناقشة إن الحالة الآن ف ،بلا تنفيذ باقيةإنما  ةطاق

 ؟أقصى حدالى  اللى مطلوبة
 

يمكن السبب بتاع الجدع ده بتاع وده  ،أول إشتباك هيحصل بيتهيألىوأنا آه.. والله   عبد الناصر:
فأول  ؛أرض/هم مركزين دلوقتى صواريخ على المدن صواريخ أرضده اتكلم السويس 

الحقيقة السويس ف ،خسائر أكترضربوا فعايزين يعنى يوقعوا فينا ات مذا هإشتباك هيحصل ا
 إن احناعلى أقصى مايمكن  !فيها من رقبتنا ابالذات هما النقطه اللى ماسكين الإسماعيليةو 
 .جر يعنى بدون تعقيد وبدون مانأجلهن ..جرهن

 
 إحنا جاهزين. داوود:     

 
بالنسبة لبورسعيد الصواريخ  معرفش ىوه ةتاني ةبورسعيد مرحل ،لزم نخلص العملية إحنا عبد الناصر:

  ؟اللى حاطينها مك 1 هى الصواريخ أعتقد
 
مضطر وأنا  ،انىأمريك ليدمحلى تق ةمللى مصنع 239صواريخ يافندم هى  9الى  0من  : فوزىف.   

 جم وهم .ةخطورة كبير  اهيسببو لأن  متعامل معاهأالجاى أعمل محاوله عشان  سبوعالأ
محاولوش يدعموا القوات  1/6للى خسروهم يوم فرد ا 051 ــئر البالرغم من الخسا ةموءل

النيران لكن  اوجابو  ةمءلو  وجم ةبتين مدفعييجابوا كت ،هذه الخسائرل باستعواضالمسلحة 
معركة ما بين المضايق  قبولإحتمال كبير فى عدم  يهنه فإوتبين لى  .جابوش أفرادام

 ،بالنسبة لهم ةأرخص حاجهى  وهم هيفضلوا مثبيتينا كده بالنيران اللى ،وبين قناة السويس
عمايل ضد الروح المعنوية يعنى قتيل دول عملوا  051 ــال بيوجعهم هناك.دم آالبنى 
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ين ذر فهم ح ،الشعب الإسرائيلى كبير جدا فى تل أبيب نفسهاو  ةقوات المسلحة الإسرائيليلل
  .ةيبنأفيهوش امهو  الصواريخ بتبهدل خصوصا حى الأربعين اللى ىلكن ه .على الفرد

 
خفف من المصانع نكل أما ببأنه  ،الدكتور عزيزبخطة لو سمحت سيادتك  يافندمالمرتبط   جمعة:      

  .فى العمال واللى بيخدموا العمال
 

 .. بنسير للتهجير.ماشى يبقىموضوع التهجير   عبد الناصر:
 

 أيوه يافندم، بالنسبة للناس اللى جم خدوا شقق؟ الشافعى:    
 

 ؟فى القاهرة دلوقتى ةفاضي شقةعندنا كام  إحناهو  عبد الناصر:
  

 .نقدر خصصناهم 611فى الوقت الحاضر   :مصطفى   
 

  .فى مدينة نصر وفى مصر الجديدة وفى حلواناللى هى  ةل كل الشقق الفاضي  عبد الناصر:
 
وهى ت ئأنشأتبنت و  ةمنطق يهوبعدين ف ،جاهزين دلوقتى 3111فى الوقت الحاضر حوالى   :مصطفى   

 جهزتش. االقوات المسلحة لسه مجاهزة عند 
 

  ؟دى اللى فى العباسية  عبد الناصر:
 
 . دى عند القوات المسلحة ولسه ماجهزتش ،ةعام منشآتفى مدينه نصر   :مصطفى   
 

   ة؟دى كام شق  عبد الناصر:
 
 مش عارف العدد. : مصطفى   
 

  ة؟الشقق فاضي هل عملية التمليك ماشية ولا  ،الموضوع بدى أثيربرضه  الحقيقةأنا هو   عبد الناصر:
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فبتخلى  ةسن 35برضه بسبب القروض بفوائد ومده التمليك محدودة  ،جدا ءيعنى ببط :مصطفى  
 ةالتمليك ومد ةونزود مدنقلل الفوائد شويه  ،قتراح كنت أحب أقدمهفيه ان افك .القسط غالى

وخاصة بعد ما خفضنا الإيجارات  ،ريب من الناسالسداد يمكن تخلى القسط بتاع التمليك ق
 رق كبير بين التمليك والإيجار. اكبير فعمل ف تخفيض

 
أزمة  يهمش معقول ف ،فى جلسة قادمةبرضه عايز نبحث الموضوع ده ونشوفه أنا الله و   عبد الناصر:

وبعدين طلع الأول التمليك بالعملة المحلية لأن ! ششغلنتام ةمساكن وفيه مثلا شقق فاضي
 !بالعملة الصعبةتمليك 

 
ناس  يهدلوقتى العمارتين اللى عند كوبرى الجامعة ف ،نشغلوااأعلنا عن المساكن وهم  : مصطفى   

 .دلوقتى تقدمت لها بالعملة الصعبة والعملة المحلية وانشغلت
 

 ؟كلهم عبد الناصر:
 
  .يوهأ :مصطفى   
 

  ؟طب مدينة نصر عبد الناصر:
 
ألف  حوالى يهف ،لسيادتك عليها اللى جاهزة النهارده بقولنة نصر فيها مساكن اللى مدي : مصطفى   

 ستكمل باقى العمارات.بتوباستمرار 
 

لى بنخصص جزء برضه للناس فى القاهرة أين بيتهيللمهجر  ةلما ندى شويبرضه  ماهو  عبد الناصر:
  .أيضا اللى عايزين شقق

 
عها من االتخطيط بتلأن  ؛الإسكانرجعها لوزارة نمدينة دى كلها و متنازل عن الأنا  يافندم : فوزى ف.  

  .ب ميدان العباسيةنج أخرىمدينة  يهف ،وجهة نظر القوات المسلحة كان خاطئ
 

 آه.. الشقق اللى جنب ميدان العباسية. عبد الناصر:
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 .ماكملتش فوزى:ف.   
 

  ؟ولا  بتكمل دلوقتىآه..   عبد الناصر:
 
 !جنيهألف  ات وحسبنا لقينا الأوضه هتكلفاستثمار  ةعاوز  : مصطفى   
 

  ؟!يعنى ةبوها كده معلقيهتسطب   عبد الناصر:
 
جنيه معمولة ألف  حسبنا الأوضه هتبقى تمنها سبوععايزيين دلوقتى هذا الأ حناما ..لأ :مصطفى   

  .لغمب ةتستكمل عاوز  لشانجدا واسعة وتكاليفها عاليه جدا والنهارده ع ةفاخر  ةبطريق
 

أقدر أعمل جنيه  3111بتاعه بدل ما يكلف  finishهيكل أقدر أعمل  يهف يافندمدام ام : هويدى    
 .ةأقل شوي ةتكلف

 
عتها كانت فوق الخيال والأوض االخرسانات بت ةتمنها غالى والتكاليف بتاع الأرضعشان  :مصطفى   

  .واسعة جدا
 

  .يعنى ى حال هنكملهاأب  عبد الناصر:
 
  .ستكمالمبلغ للا ةبس عايز هنكملها  : طفىمص   
 

  .اللى عندك استثمارمن احتياطى  استثمارطب ما تاخد مبلغ   عبد الناصر:
 

مش راضى طبعا إن صندوق القوات المسلحة  :القتصاديةيافندم فى اللجنة  قلتكنت أنا   :حجازى    
 ة يعنىاقتصادية كويس الحقيقة بيعملوا مشروعات ةوهم عندهم خبر  ،عمارةاليخش يكمل 

فيمكن لو نعيد  ة،القيمة المصروف عليها لغاية النهارده كبيره ضخملأن  فهو خايف يدخل
 ة.كانت رافض الإسكانوزارة لأن  يكمل العمليةو يخش هو  النظر فيها ممكن
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  !مبلغ كبير كذا مليون ةعاوز  الإسكانماهو وزارة  ..ل :مصطفى   
 

  .للقوات المسلحة ةندفعش حاجالى عليها ومنستو خلاص   عبد الناصر:
 
 ! )ضحك(يافندمعليها ديون  : مصطفى   
 

 )ضحك( عبد الناصر:
 
  .فوايد بتتجمع دلوقتى على هذا القرض يهوقرض وف مصطفى:   
 

 .دى لزم هنكمل العمارات دى بأى طريقه من الطرق العتباراتكل ببس   عبد الناصر:
 

  .خد قرض ويسدد الحساب بعدينيادوق ياخدها و إن الصن يهوف : حجازى    
 
  .الصندوق ناجح وواعى فى تصرفهرفض يافندم،  : فوزى ف.  
 

 ؟!أمال عمل العملة دى ليهطب   عبد الناصر:
 

 .القوات المسلحة اللى عملتهل.. مش هو، مش  : فوزى     
 

 آه. عبد الناصر:
 
 الإسكانوزارة ل ..للمختص أديها قلتاستلمت بعد مايعنى  بقولف :فوزى ف.  
 

 وبعدين رجعت تانى يعنى! )ضحك( الشافعى:    
 

  .نحل المشاكل إزاىوبعدين نتفق  ،ويحلوا الموضوع الإسكانل بياخدوها   عبد الناصر:
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 .دى تبقى تدرسهو مستعد أنه يكملها ومسائل التكاليف  :مصطفى   
 

 نها فى خلال شهر أويعايز  ةه الشقق اللى عندنا الفاضيالحقيق ،عاوزينه اللى احنايبقى   عبد الناصر:
مش معقول عندنا أزمة  ؛ةسن 25 - 21بــ  بنبيعهابنسكنها بالإيجار يايالزم تسكن شهرين 

 ة!شقق فاضي يهمساكن وف
 

 ة.قتراحات محددانتقدم ب أسبوععتبارات وفى نعيد النظر فى الشروط كلها وال : الشافعى    
 

 ؟لا و  النسبة لموضوع الهجرة حد هيتكلمب  عبد الناصر:
 
 .مكتوب على كل حالهو  ريس موضوع الهجرة  زى ما اتفقنا عليهيوه ياأ :الشافعى   
 

  )ضحك( !يعنى مش عاوزين حصة مطالعة إحنا عبد الناصر:
 

  .ل أصلها قرارات : الشافعى    
 

عمليات  ةالمشاكل ميسر  ةبقي ،الإسكان مشكلة ىالمشكلة الرئيسية اللى كانت بتبحث ه  داوود:       
 .احتمالت الزيادة فى الإعاشة ةوعاملين احتياطى كافى لمواجه ،الإعاشة

  ..نقطتين رئيسيتين يهكان ف 
الرغبة فى نقل بعض الإدارات من الشركات  ،الإسكان ةنقط ىه :الأولىالنقطة 

  .القاهرةالى  والمؤسسات وبعض العمال
 

 والحاجات دى كلها والناس اللى مالهمش داعى. شيفوالأر   عبد الناصر:
 

تحاول إنها  ةوليها شرك ةلها فرع هناك يعنى مؤسس ةنه كل هيئإ ..فاتفق على حلين داوود:      
وفى  .ودى بيحصل فيها اتفاقات الإسكانواللى يفيض نحطه فى  ،تستوعب الجزء الأكبر

الخاصة بسكن هؤلء الأفراد اللى  الأماكن شقة 611  فى حدود يسر لهمنالوقت نفسه ب
 .ساسالدراسات على هذا الأ ةوماشي ،هيجوا تبع للعمليات دى

 



  سرى للغاية 

44 
 

برئاسة  ةوتشكلت لجن ،إعادة البحثالى  بالنسبة للعمارات اللى سكنت كان اتجه
وا ومدى نالناس اللى سك ةإنها بتدرس حال أساسالسيد عبد المحسن أبو النور على 

فى  الإقامةفى  ةلوش مصلحاكان النظر فى تهجير بعضهم اللى ملإم ؛ارتباطهم بالقاهرة
ر حاجة ثكأنفسح مكان فى القاهرة لناس علشان  أخرىأماكن الى  نوديه إن احنا ،القاهرة

حالة  2911غالبا البحوث اللى بتجرى حوالى  ،سبوعوالعمل ده بيتم وهينتهى خلال الأ
 بالطريقة دى.

للى بيدوها للتجار واللى بتتزايد وتوحيد موضوع القروض ا :الموضوع التانى
وقربت تنتهى من  ةمشكل ةلجن يهف برضهو ، قواعد الصرف ما بين المحافظات الثلاث

المبالغ اللى بتصرف والتوفيق  وتوحيد ،بتبحث عمليات القروضهى  إن أساسعملها على 
دى  ..يحصلش ازدوا  فى الصرف من الجهتينانه مإبين القروض والإعاشة بحيث ما

 .فى التهجيرمشاكل الرئيسية اللى كانت  1ــ برز الأتقريبا 
احتياجات  بخصوصميزانيه كاملة من هنا لنهاية السنة المالية   إحناعملنا 

 .لحتمالت المستقبل فى التهجير ٪11وعاملين حسابنا باحتياطى حوالى  ،التهجير
 ظم فى حدود الإعتماداتلهم بمناسبة العام الدراسى بعض ن عملنا، بالنسبة للطلبة

كان بيحصل عملية ؛ لأن السنة اللى فاتت ةلم تتجاوزها وكانت ماشييعنى اللى موجودة 
بعض المحافظات كانت بتصرف والشئون الجتماعية بتصرف ووزارة التعليم لأن  ازدوا 

  .العالى بتصرف
 .عاملين حالت بحث للطلبة وبنصرف لكل طالب إن احناالسنه دى وجدت ب

جنيه  2من رسومها وبنصرف للطالب المقيم فى المدينة الجامعية  لمدن الجامعية أعفوا
ويسرنا لهم  .جنيه 5 هالطالب اللى مش ساكن بنديل ،فى الشهر بعد البحث الجتماعى

 ،المعاهد العلياأو  المدنالى  للبعض الخارجين من محل إقامتهأيضا  سبل المواصلات
 واجنيه زيادة فى أول العام الدراسى عشان يواجه 5نديهم الصرف وب اتفعلا عملي أتوبد

نهاية السنة  فىالتى عندهم مشروع  ،مليةبيه مسئوليات العام الدراسى اللى فى الكليات الع
  .وماشية العملية احتياجات المشروع اجنيه زيادة عشان يواجهوا بيه 5بنديهم 

 
 ؟تعطيل مافيش عبد الناصر:

 
  ة.اشيم ..ل داوود:       
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هذه المساكن  يبعدوا منالناس اللى احتلوا مساكن فعلا عايزين  هو يمكن أهم موضوع :الشافعى   
ويتم  ة،بحث تفصيلى بالنسبة لكل حال برضه اتفق إنه يتعمليعنى  ،بحيث تتحل مشاكلهم

وديه نها تإإما يا ،خ عبد المحسن عبد النور ويبقى قرارها نهائىبرئاسة الأمن لجنة إقرارها 
  .خرآفى سكن 

فيه تخفيض العمال اللى موجودين فى برضه كان لأن  ،وبعدين موضوع العمال
فقلنا  ،ليهااالنقطة الوحيدة اللى يقدروا يهاجروا هى  السويس بالذات ومعتبرين إن القاهرة

 دول يسمح لهم بأنهم يستنوا فى السكن المناسب ،لأنهم مطلوبين للعمل هناك ؛الناس دول
طبعا ف ؛العددوا فأيام عشان يخف 1وخلوا المصانع أظن تشتغل  ٪51 ةخفضوا القو  هملأن 

يوفق إنه ومريحة ويقدر يرجع فيها للسويس مباشرة بحيث  ةدول عاوزين مساكن تكون قريب
سكانه فى نفس الوقتبين التخفيف وماما  .بين النتقال وكثرة العمل وا 

 
فى السد العالى بعض العمارات  إن فيه أساسعلى  أسوانالى  تجاه للتهجيرا يهكان فهو   داوود:      

فى احتياجات القوات المسلحة  ،فضيت إحنا بعتنا نتحرى فوجدنا إن كلها يادوبك توا
 موجودة حاليا.  ةحاج مافيشاللى بتفضى بيستلموها و والعمارات 

 
تها تسعها فى مبانيها إل إذا كان لزم وزار  :قلنا ،بالنسبة للوزارات والمصالح اللى جت هنا : الشافعى    

ا أساسكانت مبنية هى ى لالإدارى ال الإسكانهنخصص لها جزء من فهنا  ةلهاش وزار ام
 اللى أثيرت.تفصيلات اللكل  ةمراجع يهيعنى كان ف ؛عشان تكون مكاتب

وزارة التربية تصرف لهم من  :قلنابرضه  ،بالنسبة للتربية والتعليم والمدرسين
 الخاصة للمدرسين.العتمادات 

 
عملية إعادة البحث وبعدين نطلع الناس من الشقق تانى ونهجرهم  ىهلو سمحت سيادتك،  جمعة:       

جم بعض  ،كنتش موجود هنااحصل فى فترة من الفترات وسيادتك م .دى هتثير مشاكل
هارده الن .فيهامش لقيين شقق ودخلوا فى الشقق وقاعدين و  قاعدينالناس من اللى كانوا 

نطلعهم بره أو  ةونبحث حالتهم وبعدين نطلعهم من الشقق دى ونوديهم شقق تانيهنخش 
النهارده وبنبتدى نبحث حالة الناس اللى الى  بنرضى بالأمر الواقع إحنا بعتقدأنا  ،القاهرة

 .ىده رأيى الشخص ..كلهادى هاتثير مشاكل فى وسط الناس لأن من جديد؛  هنهجرهم
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نظر الأمن  ةمن وجهشوفها يمكن يالأخ شعراوى أثير وبرضه ى أهذا الر برضه طبعا  هو  :الشافعى   
ناس احتلت أماكن ل تتناسب مع ظروفها ول  يهبس ف ،علشان مايقلقلش مواقع الناس

قبل هاطرده أنا  ش إنبقولامأنا  ،الأمر الواقع أساسوبعدين إذا مشينا على  .أوضاعها
ده يعنى اللجنة و  ..الحاجة المناسبة أجيب لهأنا  تزم بإننبحث ظروفه ولزم أكون ملما

 .ملتزمة بهذا الكلام
 

حناو   داوود:       مهاجرين من الأعداد الجديدة بنهجرهاأى  يعنى ،القاهرةالى  حاليا مانعين الهجرة ا 
  .جى القاهرةيواحد يأى  مجهزين لهم فيها أماكن مبنتعمدش خرىالمحافظات الأالى 

 
 ! )ضحك(هيتكلم محدشلى أحد ليه رأى فى الموضوع بيتهي ،بالنسبة للجنة التنفيذية العليا  :عبد الناصر

 
 )ضحك( أصوات:    
 

 . يافندمسيادتك ليك سلطة التفويض  : غانم       
 

عدم الجمع بين  :ةأول نقط.. صلت لعده حاجات كدهأنا الحقيقة و و  ةشغلانهى  أصل  عبد الناصر:
اللجنة التنفيذية هيروح الوزارة ومش هيهتم  حبيرو ى لال ؛تنفيذية العلياالوزارة واللجنة ال

 .بالعملية
وبنوع من التفاهم  systematicالحقيقه لو قدرنا نمشى بالموضوع هو 

 كترهمأ يمكنوأنا  ،أوى ن اللجنة المركزية كويسة جدا ناس كويسينإرأيى وأنا  ،والهارمونى
أسيب كل واحد يتكلم عشان الواحد يعرف أنا  إنالحقيقة تعمدت وأنا  ،ةبشوفهم لأول مر 

لو فعلا مشينا باللجان ومسكوها ناس وحصل نوع من  ،جدا ةاللجنة المركزية كويس .الناس
مموا الحديد ويعملوا أجوا العمال بييب بتتنفذ بيز سياسة الح ؛بيةز ى الطريقة  الحز الطريقة 

  .ى ما سياسة الحزب وكذاز كذا 
فى البلد ضد الوزراء وبالذات  ةهناك حمل الرقابة: الحقيقةعملية  برضه وبعدين

الى  ن هذا الكلام بيتنقلإعلى إن كلامهم كلام مش حقيقى وكذا مع  ،نتا الإضد وزراء 
اللى لأن  أسبوعجمعها باستمرار كل أهحاول المركزية اللجنة أنا  دلوقتى .كل الميادين

مع رئيس الجمهورية فهيروح  د مع الوزارة وقاعدقاع ؛بيروح ده هيروح فى البلد وهيقول
 ،ةنهم موضع ثقإبين لهم فى الكلام عن الوضع السياسى إن أنا أتعمدت فعلا وأنا . يتكلم

  .واحد بينتشروا فى كل حته كل واحد بيعقد يتكلم 211 ــدول الحقيقة ك
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العملية اللى  -قلناه  اللى احناوهم استجابوا للكلام  ،تعاملنا مع اللجان إحنالو 
فى مجلس الأمة فيه ناس كانوا  .لصالحنا إحنالكن الحقيقة لزم  - رها السيد مرعىاأث

لكن فى اللجنة المركزية لو بنوضح الأمور  ،مقدمين استجوابات ولكن غير اللجنة المركزية
ين لو نلم الفلاح إحناوبعدين  .نعتبره جهازنا مش جهاز رقيب علينا أبدا هم ناسنا وجهازناو 

 ،ناصحين ؟رأيكم فى تسويق القطنإيه  قولوا لنا :ونقعد نقول لهم ،اللى فى اللجنة المركزية
أظن شوفتوا فى و  ،يتكلم فى الموضوع ولأنه حاسس بالمشكلةبيقعد رأيى كل واحد وأنا 

 أكتر من جلسات هرظفيه جلسات بعد ال ..هرظتكلموا خصوصا بعد الاوقفوا  إزاىالمؤتمر 
  .الصبح

برضه أسألهم رأيهم  ،شوف الأمناء بتوع المحافظات كلهماه بكرهالحقيقة  وأنا
يبقى له مكتب و  اللى بيدخل اللجنة التنفيذية العليا بيسيب الوزارة :سىايه؟ أول نقطة فى ر إ

 ،الوزارة هى اللى ليها الهيلمانلأن  إذا دخل وبقى له مكتبين يروح الوزارة .واحد مش مكتبين
 (! )ضحكالقطن وبتحكم على كذا شركة وبتقدر تعين وترقى وترفدبتحكم على تجارة 

فإذا جمعوا بين هذا  ،ىساسوبعدين برضه الوزارة هى اللى واخدة الوضع الأ
واحد من الوزارة وزراء  30 - 31وبعدين حتى أما نجيب مثلا  .وذاك هتغطى الوزارة

ويدى معاهم فى اللجان  مين هياخد مين بقى هيسألهم ولا  ،وا لجنة تنفيذية عليابقوي
  .بتبقى العملية بتلغى نفسها وبتبوظ العملية من الأول ..محدش ؟!دىوالعمليات 
رأى لسه لغاية  معنديشأنا الحقيقة  .كان حد ليه كلام برضه نحب نسمع ذاإ

بفضل لغاية  ىكون رسيت يعنى بمشى بالطريقة دايعنى مش ه ،لغاية يوم الأربع ىدلوقت
اتحطت  ،طلع من البيتأقبل ما  5إل  9للجنة المركزية لغاية الساعة  خر وقت بالنسبةآ

 ! )ضحك(أسامى جديدة
 

 )ضحك( أصوات:    
 

تفضلت بيه فيه نقطة مهمة جدا بخصوص المكاتب الفنية للجنة االرأى اللى سيادتك  يافندم : شقير     
ن لما تتشكل قطعا لزم اللجالأن جدا ومهم؛ بعتقد إن دى صمام أمان كبير أنا  ،الوزارية

المشاكل منهم يمكن مالمسش إنما جزء  ،ندى ثقة كبيرة فيها لأخوانا بتوع اللجنة المركزية
مليون  5تساوى ب "يجب"برت عنها عسيادتك  ،اللى بتخلى الآمالالواقع الفنية والمشاكل 

كان  ده صحيح لو المكتب الفنى الموجود تبع كل لجنة ؛أشهر 9 و "يجب" بتساوى جنيه
 ،ننا نتلافاه خالصإمكتب قوى نستطيع جزء كبير جدا من الصدام اللى ممكن ينشأ 

 دعاة.الى  بالعكس نقنعهم برأينا ويتحولوا
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 ،العملية لسه عملية جديدةلأن  بيبقوا تعبانينههم الناس كلجان  ،الحقيقة يعنى واجبكم إنتو  عبد الناصر:
 ..وتساعدوهم فى إعطائهم ين لأاء ومحاسبهمش كرقبو تاخدافى تصرفكم م إنتوفالحقيقة 

مكتب فنى لزم هننتدب ناس ونجيب ناس ساعدوهم فى هذا تلاقى العملية ممكن  إحناما
 .إنها تمشى

 
هل الوزراء بيقدموا طلب عضوية فى .. فيه سؤال خاص بلجان اللجنة المركزية يافندمهو  : غانم    

 ..لنا جوابات جات النهاردهلأن ن؟ اللجان يختاروا لجنة ول بيبعدوا عن اللجا
 
 علشان إبداء الرأى الرغبة الأولى والثانية. النهاردهبعتولنا  جاب الله:  
 

رأيى إن الوزراء ميدخلوش فى اللجان يعنى هم الوزراء بيبقوا فى اللجنة ساعة أخد أنا  هو  عبد الناصر:
ة اللى تختص بوزارته بيروح فيها ولكن مثلا الوزير ممكن اللجن ،القرار فى اللجنة المركزية

بيقعد مع اللجنة وبيتكلم يعنى  ،ينأسبوعكل أو  كل عشر أيامأسبوع أو مرة مثلا كل 
بهذا بيبقى الوزير كأنه عضو فى  ؛ويروح هناك بيضيع يوم بعد الضهر يتفق مع اللجنة

  .اللجنة
نهم إيث س الناس دول ونمشيهم بحعايزين نسيا  إن احنا :بقولوالحقيقة برضه 

 إن احنا :لكن بعد كده بقوا يروحوا يقولوا ،كويس ىالحقيقة مجلس الأمة مش .يبقوا دعاة لينا
ولهذا الحقيقة  ،كذا إنمضغوط علينا  إن احناإيه  مش فاهم إن احنامعندناش فرصه نتكلم 

 أى يمكن فى اللجنة المركزية نفتح صدرنا خالص واللى عايز يتكلم يتكلم واللى عايز يقول
 .رقباء علينا مهماشعايزين نعتبرهم دعاة لينا  إحنالأنهم  ؟ليه ،حاجةأى  حاجة يقول

 
  التحادعاوزين نعتبر نفسنا جزء من  إحناهو برضه زى ماسيادتك بتقول الواقع  : غانم      

الشتراكى  التحادأعضاء فى  إحنايعنى  ،الشتراكى يعنى حتى مش نعتبرهم دعاة لينا
حناو   ،والفكرة دى موجودة عند الكثيرين .الشتراكى التحادبرضه باعتبارنا عملنا فى جينا  ا 

يعنى  ؛يعنى الناس اللى كانوا قاعدين حواليا فى اللجنة المركزية كانوا بيثيروا النقطة دى
 ..ه فعلاآ :أقول لهم ،الشتراكى وجيت وزير التحادنت جاى وزير لأنك كنت فى إ

دى  .الشتراكى التحادجزء من أو  الشتراكى التحادودة هى وزارة وبالتالى الوزارة الموج
الشتراكى يعنى جسم  التحادجزء من  إن احنا ،النقطة اللى لزم تكون ثابتة فى أذهاننا

حناواحد و   جزء منه. ا 
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فى  فيه التقاء بين اللجان والوزراء وتفاهم وده هيصبهيبقى هو طبعا الحقيقة إذا كان   عبد الناصر:

أو  لطناالكن إذا مثلا غ ،اللجنة المركزية وهيبان فى الجتماعات هيأكد هذا الكلام
تكلمناش معاهم على طول هتبص تلاقى يحصل نوع من امأو  ديناهمش بياناتاام

 .نوع من التصادمأو  الحتكاك
 
ء فى اللجنة بيتهيألى يفسر وجود الوزرا ،بعضوية الوزراء فى اللجانهو فيما يختص  : البشرى    

لجان ال ىونقول ف النهاردهبيتهيألى لو نيجى أنا  .المركزية إنهم أعضاء فى اللجنة المركزية
لو وبعدين  .والموقف فيه نوع من الحساسية ةيبقى فيه فصل شوي ،يدخلهاش الوزراءام

يوم برضه يمكن تقلل شوية النفصال، وده لو حصل يوم  35كل عملية نلتقى مرة عملنا 
وم هيقلل النفصال خالص. ودى من واقع تجارب من اجتماعاتى فى المصانع مع ورا ي

العمال مرة فى مرة بتقل الحساسية. والعملية دى متهيألى بتخلينا طبيعيين شوية وتساعدنا 
 أيضا فى إن بياناتنا ماتبقاش مصطنعة وبتترك أثر نفسى كويس.  

 
ض يعنى اللجنة كلجنة دائمة هيجتمعوا كل يوم، فر إمش هتواظبوا على حضور اللجان،  عبد الناصر:

غل شغل تيعنى اللجنة أصلها دى أتصور اللجنة بتاعت اللجنة المركزية بتشالمفروض 
عاملة لجنة مركزية بيشتغلوا شغل يومى خصوصا اللى يعنى فى البلاد  .مستمر يومى

مثلا أما كنا روحنا السوفيتى  التحادشوفت فى أنا  يمكن .رئيس اللجنة حد معاه وليه عمل
رئيس لجنة العلاقات الخارجية جه حضر المباحثات معانا اللى هو اسمه  ،خر مرةآ
فعلا ده وبعدين  ،جروميكو قبلعد اق ..وزير الخارجية جروميكومن  أقدمعد قرى و اراماب

دلوقتى لو  إحناف ؛اللى بيتبعده  ..السياسة الخارجية من اللجنة المركزية اللى هو بيوجه
 .لنا الوزرا فى اللجان الوضع الحقيقة بيتهيألى مش هيمشى صحدخ

 
يمكن طريقة العمل اللى هتبين لنا  ىهلأن  ؛حاولنا نتصور طريقة العمل إحناهو الحقيقة  : الشافعى    

لين موضوعيا مشكا  النهارده طب هم .تنفيذى مع اللجنة المركزيةهنشتغل كجهاز  إزاى
وبتتناول الموضوعات بتشمل  ،خرهآالى  ..أو ..أو صاديةاقتأو  على لجان سواء سياسية

وطبعا يمكن قرارات  .أكثر من وزارة فهم على أد ماهيسيروا فى البحث بالنسبة لنقط معينة
بنبحثها وبنحيلها  اللى احناالمواضيع أو  المؤتمر بالذات هى المحك المباشر لبدء العمل
كوزراء ولكن هنتقدم مش هنتقدم بيها  ،وزراءعلى اللجنة المركزية بعد ما بيقرها مجلس ال



  سرى للغاية 

51 
 

وبيتقدم بيه  ،يناقش فى اللجنة المركزيةلأن  ن ده صالحإنتهى فيه ابيها كموضوع 
 .مجلس الوزراء ككل مش كوزارة بتروح تتكلم عن موضوع معين

سناها كان فيه روح تحفز من اللجنة بالنسبة لرد لم اللى احناوالحقيقة الروح 
المكاتب  .الأخ سيد مرعى لما أثار الوضع بالنسبة للوزارة والحكومة الفعل على كلام

يعنى لو هنيجى مثلا موضوع  ؟إيه اللجان هتبقى مجال لبحثأو  الفنية اللى هتتعمل
فرصة لبحث الموضوع من الناحية القومية اللى بتشارك فيها  ىهيبقده  إذا كان ،معين

فى بتقدر تدفع العمل القومى حقيقة  ،ليةكل الجهود بما فيها التنظيم السياسى كمسئو 
على  - هاى ما يمكن السيد الرئيس عبر وقالز  -كل واحد  ىنه يبقإبحيث الموضوع 

أو  ى ما الوزير بيحاسب  يعنى الأمين بتاع المحافظة بيحاسب على وجه معينز ن إ
 .له واجب معين بيعين

عملية أو  عمثلا فى مجال بحث عملية تنظيم الأسرة كموضو  إحنايعنى  
بيوضعوا فى المناقشة دول ن الموضوعين إلو تصورنا يعنى  ،محو الأمية كموضوع
ن الدور اللى هيقوم بيه الجهاز السياسى والعمل إ ما من شك ،بالنسبة للجنة المركزية

السياسى بدور ضخم جدا تشترك فيه الإدارة المحلية وتشترك فيه أكثر من وزارة 
ن له إمن المواضيع الكل بيكون حاسس  نواعوبهذه الأ ،ىويشترك فيه العمل السياس

 .ىفرصة لخلق الجو الحقيقهتكون الفى إعتقادى إنها أنا يعنى  ؛دور فعال فى العملية
تناقش بنه أكثر من جهة إختيار المواضيع بأولويات معينة تساعد على ايعنى هو 

مدخل الكون ي ايمكن د ؛الموضوع والجهاز السياسى بيحس إن له دور فعال فى العملية
 باينة.الحساسيات والطرفية اللى يمكن كانت  باللى يساعد فعلا فى تدوي

وزارة تتقدم بموضوع بيبحث فى لجنة أى  إن كنا برضه بنرجو إحناولذلك 
ن هذا الموضوع ببحثه المبدئى من إإذا أقرت  ،الوزراء مجلسوزارية ثم بيعرض على 

فيه ه يكون مجال بحث فى اللجنة المركزية فبنروح نبإوجهة نظر الوزارة ككل يصلح 
 فلانأو  بقاش يعبر عن رأى فلانايودا م .حد بيختلف فيه مافيشكلنا ندافع عنه يعنى 

 ذلك حتىول .ن وجهة نظر واحدةيجميعا متبني إحنا ىولكن بنبق ،فلان من الوزراءأو 
لأنه  ؛موضوع معين يمكن بهذا الشكل ممكن وزير يروح يتكلم عن أكثر من وزارة فى

 لم بجوانب الموضوع كمشكلة قومية تتبناها الدولة بجميع اللى يقدروا يساعدوا فيه.أ
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يعنى أتصور  ،ولو برضه إستكمال للحديث فيما يختص باللجان الخاصة باللجنة المركزية : سليمان     
للجان اللى من ا أخرىلجنة الى  نه هو ينضمإ بيرغبكبر عدد من أعضاء المركزية أن إ

  .فق عليهااتتم تشكيلها اللى 
ليها جهاز  ىن كل لجنة يبقأن لبد إ -زى ما قال دكتور لبيب  -أنا  فى تصورى

ن هو يحضر الأوراق والمذكرات والدراسات اللى تعرض على إفده مفروض  ،فنى قوى
تفرغين قل عدد من أعضاء اللجنة المركزية ليكونوا مأوفى هذه الحالة هيتفرغ  ،اللجنة

صعوبة إن  يهف إذا  يبقى  .ىمكتب الفنالأو  للعمل فى هذه اللجنة لمعاونة سواء رئيس اللجنة
وقد ل يتاح تفرغ عدد كبير من أعضاء  ،اللجان دى تجتمع كل يوم إل إذا فرغنا عدد كبير

  .اللجنة المركزية
مجلس الوزراء  يهليا وفاللجنة التنفيذية الع يهف :اللجنة التنفيذية العلياالى  ده بينقلنى

اللى حصل هنا إيه  يبقى معروف إنهولبد إن الجهازين يكونوا مترابطين ترابط قوى بحيث 
أعضاء يبقوا بعض الوزراء يصح بحكم وظائفهم  يهيقتضى إن فده  .يه اللى حصل هناكا  و 

 إنما ،بعض الوزراء مش ضرورى يقوموا بعمل تنفيذى يهيبقى فأو  فى اللجنة المركزية
أو  اللجنة المركزية يبقوا وزراء دولةمن يعنى يصح إن أعضاء  .يكونوا موجودين هنا وهنا

يين ساسوترابط بين العضوين الأ ،ارتباط يهيعنى فى التنظيمات الخارجية كلها ف ،العكس
  .لوزراء واللجنة التنفيذية العلياى هما مجلس الال

عزلة فى التفكير بين  يهى فصل خالص يبقنفخر مآشى إن لو ده طقم وده طقم أخ
  .هنا وهناك

 ده اللى حبيت أقوله. 
 

 ،جتماعات اللجنة المركزيةاملحوظة لفتت نظرى فى  يههو ف ،هو لو تسمح لى سيادتك : غانم        
إن المناقشات واهتمامات أعضاء اللجنة المركزية انصرفت بالدرجة الأولى لعلاقة  ىوه

  .اللجنة المركزية بالحكومة
 

 )ضحك( .اللى أثرت الموضوعأنا   عبد الناصر:
 

كان التقارير كلها بتركز على  ،رير اللجاناإنما فى باقى المناقشات وحتى فى تق معلش : غانم       
والمناقشات برضه أثارت وضع اللجنة المركزية مع  ،وضع اللجنة المركزية مع الحكومة

  .مجلس الأمة
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ش فيها كلام كثير اللى هو دور اللجنة المركزية حصلاهو الواقع إن النقطة اللى م
فى الواقع دى عملية  ؛ختيار الكوادراالشتراكى وفى  لاتحادلفى تنشيط العمل الحزبى 

 ،كبيرة جدا ل فى تقرير لجان ول فى المناقشات حصل كلام على تنشيط العمل الحزبى
فى أو  يادتك قلت برضهى ما سز حزب العمال  .ودى مهمة اللجنة المركزية فى كل دولة

ى بينصب على تنشيط ساسبلد بنجد إن اللجنة المركزية بيكون عملها الأأى  فىأو  روسيا
 العمل.

 
 .مدخلينها لجنة التنظيم اللى احناسمها لجنة الإثارة الجنة اللى هى  يهف   عبد الناصر:

 
كلمة واحدة شئون العضوية  يهوف ،واسع جدا نلاقيهختصاصها ا أما نقرالجنة التنظيم هو  : غانم       

لزم ندى العملية دى أهمية خصوصا إن  إن احنابرضه  بعتقديعنى  ..وشئون التنظيم
شبه أو  تكلموا على النشاط الحزبى أجمعوا على إن النشاط الحزبى مجمداالأعضاء اللى 

 إنيجبش عايز دفع وما إنه :هإنما اللى نقدر نقول ٪311يعنى ده مش صحيح  ،مجمد
أمور غير الأمر الحزبى اللى هو الى  المركزية اللجنةنوجه المناقشات كلها فى  احنا

ليه حتى فى العملية الحكومية يجب إن اوبنحتا   ،الشتراكى مُنشأ التحادجهاز  .بيهمنا
الشتراكى فى تنفيذ قرار فى المؤتمر بيعتمد على الجهاز الشعبى بتاعه فى  التحاد

بيعتمد على الجهاز الشعبى يعنى بيبقى له نافذة على الحكومة  ؛اتالحصول على المعلوم
 ،والحكومة لما بتتعامل مع اللجنة المركزية .ى على الجهاز الشعبىساسإنما اعتماده الأ

المفروض إنها على علاقة قوية باللجنة لأن  فهى بتتعامل مش عشان تصحح وضعها
 ،ان تساعدنا فى تنفيذ قرارات المؤتمر القومىبنلجأ للجنة المركزية عش إحناإنما  ،المركزية

  ى.تساعدنا فى العمل التنفيذ
 .ىبس دى النقطة اللى كانت لفتت نظر 

 
خد الوضع الما الحقيقة الناس بترتاح بي ،هو ده اللى الكلام فى الأول لزم يبقى بالشكل ده  عبد الناصر:

  .شكل تانىأو  أخرىصورة 
 

مش أنا  ،اللجنة المركزية فىسيادتك الصورة بتاع اللجان الدائمة  يعنى لو سمحت لى  مرعى:     
بالنسبة لعمل  هصور متأنا  الأسلوب اللى اتبعغير حساسية لو أو  متخوف من حساسية

من متذكر وأنا  .وهى صورة مشابهة جدا للفترة الأولى لمجلس الأمة ،اللجنة المركزية
 يهيبقاش فام إن احنا ،ا فى مجلس الأمةكنت فيهأنا  الفترة اللىفى تعليمات سيادتك 
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ن الوزراء و حساسية  من نوع أى  يهف مكانشولى الأدورات الوفعلا فى  ،اللجان ايجو يا 
داعى لذكرها  مافيشجملة تطورات  توبعدين حصل ،الحساسية ونوع من التآلف موجود

 .الآن
 ،ان المركزيةاللجان الدائمة المتفرعة مع اللج مهياشاللجان المركزية على تصورى 

وفى رأيى إنها يجب  ،لجان أسلوب سياسى مفصل هى لجان أسلوب سياسى مُجمل مهياش
ده مايمنعش من أن الأسلوب السياسى  .ىفى المرحلة الأولى إنها تمسك فى النقط د

دلوقتى مقبلين على تغيير فى  إحنامتصور مثلا أنا  يعنى ؛خرآيجى بشكل يالمفصل ه
 ،فمقبلين على تغيير فى نظم التسليو الناس من الجمعية التعاونية  النظم التعاونية لشكوى

أمشى فى إطار تحسين موقفى مع أنا  فعلا مش تمثيليا ول إن ..بيهمنى كوزير فعلاأنا 
لأن  الموضوعين ينبأكبر رأى ممكن فى هذ أستعينيهمنى إنى  ،اللجنة المركزية

إنما متعلقين بمبدأ عام مش متعلقين  ،مواحد يعملهأى  الموضوعين كبار وكبار على تفكير
إن مجلس أو  بأن واحد يقول لى إن المشرف الفلانى فى الجمعية التعاونية الفلانية بيسرق

 الخط.عايزين الأول ما هو هذا  إحنا ..لأ ،نحرفاالإدارة الفلانى 
 ،المركزية ةتنشيطها داخل اللجنلفى أول مرحلة ففى إعتقادى إن اللجان التنظيمية 

 يبقاش عضو أبدااموافق أنه مأنا  يعنى ..بيكون إن الوزير المختص الذى ليس هو عضو
وضع طبيعى موجود  يههناك فلأنه  ؛ىلو قلنا عضو فى اللجنة بننفى الوضع الطبيعلأنه 

فأنا الجزء بتاع المعرفة هو  .وقائم وهو مسئولية تنفيذية ومسئولية رقابة ومتابعة ومعرفة
تتم وزير الصناعة بيروح للجنة  اللجنةبمجرد إنه وهى  ،هذه المرحلةاللى بيهمنى فى 

 ،ووزير الزراعة بيروح للجنة الزراعية القتصاديةووزير القتصاد بيروح للجنة  الصناعية
هى السياسة الموجودة ليه وزير الصناعة يمشى فى عملية التنمية؟ ليه هو إيه  بيقعد يدى

هى المزايا بتاع هذا؟ وبيناقش ووزير الزراعة أيضا ووزير  وما ماشى فيها؟ ما هى الأضرار
 العامة.السياسة  فى إطارعمل وبيتوجد هنا أسلوب أيضا  قتصادال

لم فى الجمعية جى أتكآأما أنا  يعنى، لحةشكاوى ميه ا ففى أثناء الجلسة قطع
 يوم ولا  21فلوسه بقاله  شقبضاالراجل م ،ثار مشكلة التسويق الحاليةالتعاونية قطعا هي

ده جانبيا وده الواقع جزء من  ،هذه العملية مش هيسمع لى كلام م كل اللى فى ذهنهيو  25
اللى تيجى  ىد .كلم فيهم هيبقى ده جانبياتبنأو  ناسأى  بنقابل إن احناعملنا اليومى 
عده بقى بيحصل قبنتكلم بنقعد هى بعد ماو  ،اتكلم عليها الأخ البشرىالصورة اللى 

بتتوجدش ابيحصل نوع من التآلف وممن هنا  .ده الجمعية الفلانية كذا ..لأ ..الدردشة
ا بتجتمع يفى أنه اللجان الدائمة التابعة للجنة المركزية هى لجان ل تجتمع يوم الحساسية
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إنما بالصدفة لكون اللجنة المركزية منشأه حديثا فمن  ،عند كل مناسبة من المناسبات
  .هى السياسة بتاعتناإيه  تعرف ،ه الحزب بتاعنارى وتعرف ددالواجب إنها ت

 التحادكانت نقصانا حتى فى  ا..دايما نقصان تالواقع النقطة دى كان
لما  .وكانت نقصانا فى مجلس الأمة قبل عمل التنظيمات بتاعة مجلس الأمة ،شتراكىال
ظيم بيبقى نه كان العضو بتاع التنإكان فعلا ليها فايدة  ،تنظيمات مجلس الأمة تعمل

ا بيكون بالمعرفة هو التوجيه؟ هو التوجيه أحيانإيه لأن  ة،بديش أمور موجهامأنا  عارف
فى فترة من فترات  إحناكنا  .خدنا هذا القرار إن احناسبب إيه  معرفة الموضوع معرفة

عندناش ام -كنت بعيد على الصورة التنفيذية وأنا  - قرار آخد ،مجلس الأمة بنبقى تايهين
إنما لما  ،قاش مقتنع بيه ويبقى نفسى أعارضهبافيمكن بينى وبين نفسى م !فكرةأى  هعن

جايز  ،معينةظروف لعندنا  خذخلى بالك القرار ده أ :لىل بيجينى حد من المسئولين ويقو 
  .ميبقاش حتى موجه أبقى مقتنع جدا نقتنع

هى لجان  ،للجنة المركزيةفى اللجان الدائمة التابعة  همتصور أنا  اللى ا  فإذ
هو الأسلوب السياسى للدولة وتقول ت طويلة لمعرفة ماستجتمع فى الفترة الأولى اجتماعا

أى  نسمع إن احنامن سعة الصدر وسعة التقدير  إحناويجب أن يكون عندنا  .تهااملاحظ
بعد هذا  ،غلطانين غلطة إن احناقد نغير قد نرى  ،ملاحظة موجودة بالنسبة لعملنا

  .وهم اتفقنا على الإطار العام للسياسة اإن احنالمفروض 
نتفق معاهم هنجرى  ،موجودة حيةبضرب مثل للقطاع الزراعى بمسائل وأنا 
نتم عايزينها؟ طب النحرافات إالشروط العضوية اللى إيه  ؟ طب هىإزاىالنتخابات 

؟ فالدور بتاع بنك التسليإيه  يه؟ طب ما هى مهمة المشرف؟ طبإالموجودة بنعمل فيها 
 .خد وقتادى هت خرىوده ممكن أن يتكرر فى القطاعات الأ ،وهكذا

 ،ت على صورة وعلى وضوحأصبحلأن بعد كده اللجان مابتجتمعش كل يوم 
النهار ده جالنا وزير  ن هناك سياسة عامة هى لما تروح البلد بتاعتها هتتكلم تقول واللهلأ

مش عايز أنا  ..لأ :هلل حد يقو ووا ..تكلم فى كذا ويجب إن التنمية تشملاالصناعة و 
 .ده الجزء الأول ..الأضرار اللى تنشأ له يقولو تنمية 

من لأنه  الوزير يتواجدده  بقول ،هاشعبمنامأنا أيضا  إنما بالنسبة للتفصيلات
مع أعضاء الفلاحين الموجودين فى دار  إمبارحفعلا اجتمعنا أول و ، خر بيجتمعوقت لآ

 ،وفعلا يجب أن يكون الوزير وثيق الصلة .ية التعاونيةالتعاون وحصل نقاش فى الجمع
نقعد  إن احنامرة ألف  أحسن لنا ..لما يفكر فى حاجة جديدة ويطبقها أحسن له إنهويجب 

وبعدين لو لينا  ؟إيه والله بنفكر فى الموضوع الفلانى رأيكم إحنا :لهمل مع هؤلء الناس نقو 
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اع وبيعكسوا قتنبهم هذا التوجيه فى حدود البنقدر إن نشرا  إحناتوجيه معين أو  سياسة
  .الصورة بتاعتنا
لو حاولنا نوجد  هتحصل حساسية ،يجب يحصل حساسية إنهمش متصور أنا 

إنما لو مشينا فى  ،دور غير طبيعى للجهاز التنفيذىأو  دور غير طبيعى للجنة المركزية
بعد إزالة الجزء الثانى  ه مش متصور إن الحساسية هتتوجد وخاصةبقولأنا  الإطار اللى

  كلامى.ده عن الجزء الأول من  ..المتابعةاللى هو خاص بلجنة 
فقش على دخول وزراء ابو امأنا  ،عن الجزء الثانى بالنسبة لدخول وزراء اللجان

جاى بانتخاب حقيقى فى اللجنة  إنهولو  ،ياالوزير هو وزير مسئول تنفيذلأن  ناللجا
  .يجب أن يتكلم فى هذه الحدودو وزير تكلم الواالمركزية إنما مهما كان 

خاصة بالجهاز الفنى اللى الاللى هى  :الأخيرةإذا سمحت لى سيادتك النقطة 
حناو  ،٪311مع الأخ لبيب فى هذا أنا  يعنى ،يرقهو أشار له الأخ لبيب ش تعبنا فيها  ا 

 ،يه نشاطلسيادتك بتتصور إن الإقبال على اللجان بيبقى  .مجلس الأمةلجان جدا فى 
أو  5يجيش منهم إل اواحد م 21خر بنيجى ندعيهم من الحقيقة ده فى الأول إنما فى الآ

متصور وجودها مع الأمانات يعنى يجب أنا  دى ،إنما اللجان الفنية !اللى هم مهتمين 9
ربط الأمانة يعنى ربط  لمقدم والواقع فيه هذه الميزة أنوالمشروع ا ،إنها تتربط مع الأمانات

  .وضوعى كاملم
مش متصور إنها تمشى بالنظام اللى كانت ماشية بيه قبل كده أنا  الأمانات دى

المكتب  اللى فيها يعنى هى الأمانة الفنية هىأنا متصور الأمانة  ،الشتراكى التحادفى 
إنما  .المكتب الفنى ده وثيق الصلة بالأمين والأمين ممول بكل المعلومات العامة ،ىالفن
الــ الواقع هو ده لأن  جهاز فنى إيجادنه لبد من إ -ير قمع الأخ لبيب شنا أ - لبد

back bone كده. وفى العالم كله كده وفى جميع اللجان البرلمانية ،بتاع اللجنة  
 التحاداللى هى خاصة باللجنة التنفيذية بتاع  :الأخيرةتفضل النقطة 

ستسمح سيادتك اب يعنى ،ىساسرغ الأسيادتك فى مقدمة الموضوع حاطط التف ،الشتراكى
 ،احتياطى 0 و 31 التنفيذيةن اللجنة إتصورى أنا  تصورى مش كدهأنا  .خرآحط رأى أ

دول ماسكين  ،ن فيه قادة معينين سياسيين دول متكررين فى حدود عدد معينإتصورى 
 ليه؟ ،متصور عدد يكون غير متفرغأنا  بعد كده .فى البلدالناحية السياسية كأعلى لجنة 

إنها من  ،ن حصل لجنة تنفيذية متفرغة كاملةإتصورى لو  ،يافندمبيحصل ى لال لأن
- أشار بس يمكن أشار من بعيد شوية مازى ما الأخ صدقى سليمان  -المحتمل جدا 

يابتفصل عن التنفيذ وصعوبات التنفيذ هى نفسها  اثنيناللجنة التنفيذية نفسها أمر من 
ها هى وجهة مأماى تال ويبقى وجهة النظر ،بات التنفيذتبقى مفصولة من التنفيذ وصعو 
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قدامها وجهة نظر أو  قدامهاش وجهة نظر الجهاز التنفيذىم ،لجهاز السياسى فقطالنظر ل
  .من القاعدة الشعبية بيبقى مصدقدائما الجهاز التنفيذى لأنه  ؛الجهاز التنفيذى على بعض

ى فى محافظة الشرقية وفى الشتراك التحادكوزير مسئول من لجان أنا  يعنى
هذا البيان بيبقى  ،عاملهاأنا  تعمل بيان معين عن عملية معينةيب ،محافظة القليوبية

قاعدة عريضة من عدد  جاى مننه إطبيعته له بقولى لال ق أكثر بكثير من الكلامصدم
 .نه يدافع عن نفسهإن الوزير مضطر ا  و  ،أكبر

نها تبقى لجنة إإما  اثنينعنى أمر من خايف لو تفرغت اللجنة التنفيذية يأنا ف
ياأما الجهاز التنفيذى يحس بالضغط  ،كقيادة سياسية بحتة وجهاز التنفيذى معزول منها

الشعبية وضغط من اللجنة المركزية وضغط  من القاعدةهيبقى ضغط من تحت  ..عليه
وزراء غير متفرغ مع إنما لو اتوجد طقم من ال .للاتحاد الشتراكىمن اللجنة التنفيذية العليا 

 ةيبقى القاعدة الشعبية ممثل ،التفرغ التانى على الأقل بيمثل وجهة نظر الجهاز التنفيذى
 ة.اللجان بتبقى موجود ..موجودى لال فى التفرغ

وطبعا الأعضاء  ،هيه الجهاز التنفيذى ممثل وجهة نظر التصور بتاعى فده 
 .كترأين وتبقى الصورة ممسوكة من باب أدعى يبقوا غير متفرغيبقى الحتياطيين 
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